
Nový domov seniorů v Oldřichovské ulici v Hrádku nad Nisou je hotový. Jeho slavnostní otevření se uskutečnilo ve čtvrtek 6. června. Svých 
prvních deset klientů domov přivítá už v červenci. Ubytovat se v něm může celkem 36 lidí ve věkové skupině 65+. Provozovatel domova, 
Domov důchodců Český Dub, stále zpracovává žádosti, které obdržel. Stavba zařízení se čtyřiadvacetihodinovou službou a oddělením se 
zvláštním režimem pro lidi postižené demencí, respektive Alzheimerovou nemocí, trvala rok a půl a stála čtvrt miliardy korun.

Do domova seniorů se stěhují první klienti

 
Nové vedení města 
Hrádek nad Nisou má nové vedení města. 
Starosta je Pavel Farský, místostarostové jsou 
Jaroslav Poláček a Jaromír Mottl.
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Hrádecké slavnosti 
Hrádecké slavnosti se uskuteční od 23. do 
25. července. Těšit se můžete na kapelu  
No Name nebo Petru Janů.
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Ve Václavicích začala stavba vodovodu 
Stavbaři začali ve Václavicích pracovat na 
výstavbě nového vodovodu. Práce tam 
potrvají dva roky. 
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„Tento okamžik je výsledkem úsilí a spolupráce mnoha lidí a institucí. 
Mé speciální děkuji patří bývalému starostovi Josefovi Horinkovi, který 
se o stavbu tohoto domu zasadil měrou největší a který tu dnes už  
s námi být nemůže,“ řekl při slavnostním aktu nově zvolený starosta 
Pavel Farský. „Poděkování za to, že tu můžeme stát, patří i hrádeckým 
zastupitelům i zastupitelům Libereckého kraje, zaměstnancům úřadu, 
Jiřímu Palasovi, Janě Davidové, Iloně Liškové a dalším. Pak také společ -
nosti Energy Benefit Centre, Centru regionálního rozvoje a v neposlední 

řadě sdružení společností, které dům seniorů fyzicky postavilo, sdru-
žení Domov Hrádek EMH stavební CZ a Auböck, s. r. o.“ 

Myšlenka na vlastní domov pro seniory, který by sloužil zejména 
obyvatelům Hrádku, vznikla před osmi lety. „Vzhledem k demogra-
fickému vývoji se dá předpokládat, že starších lidí vyžadujících  
péči bude přibývat. Proto je tak důležité, abychom měli připravené 
adekvátní zařízení, které jim poskytne potřebnou péči a podporu.  

Pokračování na straně 6 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
11. schůze rady města 
Rada na svém 11. jednání, konaném dne 24. dubna 2024, mimo jiné: 
— souhlasila s podáním žádosti o dotaci na projekt Podpora škol s nad-

průměrným zastoupením sociálně znevýhodněných žáků žadatele 
Základní škola Lidická, Hrádek nad Nisou, v rámci výzvy MŠMT,  
v souladu s důvodovou zprávou, 

— schválila vypsání veřejné zakázky a předložený návrh znění pod-
mínek zadávací dokumentace, výzvy pro podání nabídek a návrh 
smlouvy o dílo zpracované externí osobou zajišťující organizaci za-
dávacího řízení subjektu (PO): Compet Consult, s. r. o., pro výběr 
zhotovitele na veřejnou zakázku s názvem „Revitalizace nádrže v k. ú. 
Dolní Sedlo“, 

— schválila uzavřít příkazní smlouvu na přípravu a organizační zajištění 
celého průběhu výběrového řízení pro veřejnou zakázku malého roz-
sahu Křižovatka Okružní – Lidická a návazné chodníky, II. etapa, 
včetně nákladů s tím spojených v celkové výši 79 860 Kč vč. DPH  
(66 000 Kč bez DPH) mezi městem Hrádek nad Nisou a subjektem 
(PO): Compet Consult, s. r. o., 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace ve stupních pro sloučené 
územní a stavební řízení a dokumentaci pro provedení stavby 
„Chodník podél ul. Hartavská, Hrádek nad Nisou – 2. část“ zpraco-
vateli Ing. Zbyňku Nýdrlemu za nabídkovou cenu 289 350 Kč bez 
DPH (350 113,50 Kč s DPH), 

— rozhodla o přidělení zakázky „Oprava 1. části povalového chodníku 
u mokřadů na Trojzemí“, společnosti Dřevostyl, s. r. o., za nabídko-
vou cenu 850 170 Kč bez DPH (1 028 705,70 Kč s DPH), 

— rozhodla o přidělení zakázky na zajištění technického dozoru stavby 
a koordinátora BOZP na akci „Zvýšení bezpečnosti ul. Liberecká 
(pod přejezdem), Hrádek nad Nisou“, společnosti INVESTING CZ 
za nabídkovou cenu 216 000 Kč bez DPH (261 360 Kč s DPH), 

— schválila vypsání veřejné zakázky ve spolupráci s osobou externě  
zajišťující organizaci zadávacího řízení, pro výběr zhotovitele s ná-
zvem „ZŠ Lidická – rekonstrukce dožilých konstrukčních skladeb  
v ZŠ Lidická – Hrádek n/N, Školní ul. č. p. 325 – oprava sborovny, 
chodby, učeben v 3. NP č. m. 3.01,3.02, 3.10,3.17,3.18 a 3.25“ jako 
veřejnou zakázku malého rozsahu, 

— schválila vypsání veřejné zakázky ve spolupráci s osobou externě  
zajišťující organizaci zadávacího řízení, pro výběr zhotovitele s ná-
zvem „Domov seniorů Hrádek nad Nisou, domov se zvláštním reži-
mem – dodávka prádelního provozu“ jako veřejnou zakázku malého 
rozsahu, 

— schválila vypsání veřejné zakázky ve spolupráci s osobou externě za-
jišťující organizaci zadávacího řízení pro výběr zhotovitele s názvem 
„Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad Nisou“ v režimu zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, v souladu s pravidly 
a metodikou poskytovatele dotace. 

 
12. schůze rady města 
Rada na svém 12. jednání, konaném dne 22. května 2024, mimo jiné: 
— schválila Plán investic a oprav společnosti Kristýna, a. s., na rok 2024 

(přesah do 2025) a vyhodnocení 2023 (přesah do 2024) a ukládá 
společnosti Kristýna, a. s., realizovat záměry v plánu investic a oprav 
uvedené, kdy považuje schválený plán investic jako písemné souhla -
sy s realizacemi jednotlivých záměrů (akcí), a to v souladu s nájemní 
smlouvou ze dne 29. 12. 2022, 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu do 87. výzvy IROP – 
Další vzdělávání, SC 4.1 (MRR) na projekt: Rekonstrukce a přístavba 
DDM Drak v Hrádku n. Nisou, o celkových výdajích 41 676 932,65 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 15 554 008,74 Kč a vlastním  

podílu včetně nezpůsobilých výdajů ve výši 26 122 923,91 Kč, 
— vzala na vědomí podanou žádost o poskytnutí dotace z Fondu Turów 

Libereckého kraje na projekt Vodovod – Václavice o celkových výdajích 
62 313 916,75 Kč a požadované dotaci ve výši 62 313 916,75 Kč  
(100 %), 

— stanovila s platností od 23. 5. 2024, že určeným místem pro vstup 
do registrovaného partnerství je budova Městského úřadu Hrádek 
nad Nisou, Horní náměstí 73, Hrádek nad Nisou; určenou dobou pro 
vstup do registrovaného partnerství je každý druhý pátek v měsíci 
od 10.00 do 15.00 hodin; v neděli a ve státní svátky se prohlášení  
o vstupu do partnerství nepřijímá, 

— souhlasila s prodloužením termínu do 30. 6. 2024 na dopravně in-
ženýrské opatření schválené radou města dne 14. 2. 2024 pro stavbu 
Hrádek nad Nisou, Grabštejnská, Liberecká – sídliště – rekonstrukce 
kanalizace a vodovod, 

— schválila přidělení veřejné zakázky v ZŠ Lidická – Hrádek n/N, Školní 
ul. č. p. 325 – oprava sborovny, chodby, učeben v 3. NP vítěznému 
uchazeči Stavby MH, s. r. o., za cenu 3 913 992,44 Kč bez DPH  
(4 735 930,85 Kč s DPH). 

 
13. schůze rady města 
Rada na svém 13. jednání, konaném dne 29. května 2024, mimo jiné: 
— schválila vypsání veřejné zakázky ve spolupráci s osobou externě  

zajišťující organizaci zadávacího řízení pro výběr zhotovitele na  
veřejnou zakázku s názvem „Křižovatka Okružní – Lidická a návazné 
chodníky – II. etapa“ a schválila předložený návrh znění podmínek 
zadávací dokumentace, výzvy pro podání nabídek a návrh smlouvy 
o dílo zpracované externí osobou: Compet Consult, s. r. o., pro výběr 
zhotovitele na veřejnou zakázku s názvem „Křižovatka Okružní – Li-
dická a návazné chodníky – II. etapa“, 

— schválila vítězné pořadí uchazečů pro realizaci veřejné zakázky s ná-
zvem „Analýza rizik – důl Barborka I. etapa a schválila vítězného 
uchazeče, resp. nejvhodnější nabídku uchazeče: Vodní zdroje  
Ekomonitor, spol. s r. o., za celkovou cenu 2 269 287,20 vč. DPH  
(1 875 444,00 Kč bez DPH), 

— schválila vypsání veřejné zakázky malého rozsahu pro výběr doda-
vatele na veřejnou zakázku s názvem „Rekonstrukce sportovního 
hřiště ZŠ Lidická – Hrádek nad Nisou“ a předložený návrh znění  
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výzvy a zadávacích podmínek a návrh smlouvy o dílo na veřejnou 
zakázku vedenou v rámci VZMR, 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Domov seniorů Hrá-
dek nad Nisou, domov se zvláštním režimem – dodávka prádelního 
provozu“ vítěznému uchazeči DOMUS LAUNDRY CZ, s. r. o., za cel-
kovou cenu 1 438 000,00 Kč bez DPH (1 739 980,00 Kč s DPH). 

 
14. schůze rady města 
Rada na svém 14. jednání, konaném dne 4. června 2024, mimo jiné: 
— schválila s účinností od 1. září 2024 stanovení výše úplaty pro školní 

rok 2024/2025: a) za předškolní vzdělávání v mateřských školách ve 
výši 1 000 Kč/měsíc, b) za zájmové vzdělávání ve školních družinách 
a klubech základních škol ve výši 300 Kč/měsíc, 

— schválila přijetí účelové dotace ze státního rozpočtu ve výši 400 000 Kč 
z Ministerstva kultury, Programu regenerace městských památko-
vých rezervací a městských památkových zón na rok 2024,  

— schválila přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, Integrovaného 
regionálního operačního programu (IROP) na projekt Křižovatka 
Okružní – Lidická, návazné chodníky II. etapa ve výši 3 799 999,99 Kč, 
zajištěný spolufinancováním ve výši 200 000,00 Kč, 

— schválila dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem Revita-
lizace areálu BEKON – demoliční práce ze dne 7. března 2024 uza-
vřené mezi městem Hrádek nad Nisou a společností Tost, s. r. o.  
Předmětem dodatku č. 3 je navýšení ceny díla na základě doložené 
cenové nabídky za nutné vícepráce v celkové hodnotě 3 468 781,10 Kč 
bez DPH (4 197 225,13 Kč vč DPH), 

— schválila vypsání veřejné zakázky v uzavřené výzvě – oslovením  
tří dodavatelů pro veřejnou zakázku na služby, kde předmětem  
plnění je zajištění technického dozoru stavebníka a koordinátora bez-
pečnosti a ochrany zdraví při práci ve smyslu příslušných ustanovení 
stavebního zákona při realizaci stavebních prací v rámci stavby Dolní 
Suchá, Hrádek nad Nisou – VODOVOD – rozšíření, 

— schválila vypsání veřejné zakázky v uzavřené výzvě – oslovením tří 
dodavatelů pro veřejnou zakázku na služby, kde předmětem plnění 
je zajištění technického dozoru stavebníka a koordinátora bezpeč-
nosti a ochrany zdraví při práci v rámci stavby Oprava učeben ZŠ Li-
dická 3. NP – výkon TDI a BOZP, 

— schválila přidělení veřejné zakázky vedené pod názvem „Městský 
úřad Hrádek nad Nisou – oprava tepelného zdroje a prostor kotelny 
poničené zaplavením prostor v rámci havárie vodovodní přípojky“ 
vybranému uchazeči FO: Antonín Raban – voda, topení, plyn,  
Hrádek nad Nisou za celkovou cenu 1 212 183,00 Kč bez DPH  
(1 466 741,00 Kč s DPH),  

— schválila vypsání veřejné zakázky pro výběr zhotovitele s názvem 
„Veřejný prostor a park Bekon“, včetně položkového rozpočtu a sou-
pisu stavebních prací, dodávek a služeb jako veřejnou zakázku ma-
lého rozsahu, 

— schválila vypsání veřejné zakázky v uzavřené výzvě – oslovením  
tří dodavatelů pro veřejnou zakázku na služby, kde předmětem  
plnění jsou stavební práce spojené se zabezpečením prostoru  
schodiště v 3. NP v budově Městského úřadu v Hrádku nad Nisou  
v rámci stavby „Schodiště stavební úpravy a opatření spojené se  
požárním zabezpečením přilehlých prostor 2. a 3. NP MÚ Hrádek 
nad Nisou“, 

— schválila vypsání veřejné zakázky pro výběr zhotovitele s názvem 
„Hrádek nad Nisou, Václavice – vodovod – správce stavby“ jako ve-
řejnou zakázku malého rozsahu, 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Přístavba, stavební 
úpravy a vestavba půdních ateliérů Základní škola T. G. Masaryka, 
Hrádek nad Nisou – dodávka vybavení“ vítězným uchazečům  
pro část A: CONSULTA BÜROTECHNIK, s. r. o., za celkovou cenu  
1 458 500,00 Kč bez DPH (1 764 785,00 Kč s DPH) a pro část B:  
AV MEDIA SYSTEMS, a. s., nabídková cena: 4 180 455,60 Kč bez DPH 
(5 058 351,28 s DPH). 

Ze zasedání zastupitelstva města 

5. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 5. zasedání, konaném dne 29. května 2024, 
mimo jiné: 
— schválili a vydali opatření obecné povahy, kterým se stanovuje místní 

koeficient u daně z nemovitých věcí pro vymezené nemovité věci, 
— schválili poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Orel jednota 

Hrádek nad Nisou ve výši 200 000 Kč na úhradu nákladů na energie 
a provoz sportovního areálu jednoty Orel,    

— schválili poskytnutí dotace z Dotačního programu města Hrádek 
nad Nisou pro rok 2024 ve výši 70 000 Kč na ČOV na p. p. č. 437  
v k. ú. Dolní Suchá – Hrádek nad Nisou,  

— schválili smlouvu o spolupráci při realizaci stavební akce „Zvýšení 
bezpečnosti ul. Liberecká (pod přejezdem), Hrádek nad Nisou“ uza-
vřenou mezi Libereckým krajem a městem Hrádek nad Nisou, 

— vzali na vědomí konání řádné valné hromady společnosti Severo-
česká vodárenská společnost, a. s., konané dne 20. června 2024  
a delegovali p. Pavla Farského, zastupitele města Hrádek nad Nisou, 
na řádnou Valnou hromadu společnosti SVS, a. s., a pověřili delego-
vanou osobu p. Pavla Farského hlasováním a výkonem práv města 
Hrádek nad Nisou jako akcionáře společnosti SVS, a. s., přičemž po-
nechává se na zvážení panu Farskému, jako osobě delegované, jak 
bude na valné hromadě hlasovat; s podmínkou, že hlasováním ne-
dojde k oslabení postavení města Hrádek nad Nisou jako akcionáře. 

 
6. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 6. mimořádném zasedání konaném dne  
13. června 2024, mimo jiné: 
— zvolili pana Pavla Farského starostou města Hrádek n. N. Pro bylo 21 

zastupitelů, žádný zastupitel nebyl proti a žádný se nezdržel hlasování, 
— zvolili Mgr. Jaroslava Poláčka místostarostou města Hrádek nad  

Nisou jako uvolněného ve funkci a určili ho jako 1. místostarostu, 
který zastupuje starostu v době jeho nepřítomnosti nebo v době, 
kdy nevykonává funkci. Pro bylo 21 zastupitelů, žádný zastupitel ne-
byl proti a žádný se nezdržel hlasování, 

— zvolili Ing. Jaromíra Mottla místostarostou města Hrádek n. N. jako ne-
uvolněného ve funkci a určili ho jako místostarostu, který zastupuje sta-
rostu v době nepřítomnosti starosty a 1. místostarosty nebo v době, 
kdy starosta nebo 1. místostarosta nevykonává funkci. Pro bylo 21 za-
stupitelů, žádný zastupitel nebyl proti a žádný se nezdržel hlasování, 

— zvolili Bc. Martina Půtu do funkce člena Rady města Hrádek nad Ni-
sou jako posledního, sedmého člena rady města. Pro bylo 21 zastu-
pitelů, žádný zastupitel nebyl proti a žádný se nezdržel hlasování, 

— schválili úkoly a kompetence starosty a místostarostů města Hrádek 
nad Nisou dle předloženého návrhu (příloha podkladu důvodové 
zprávy) včetně doplnění kompetence starosty města o koordinaci 
spolupráce v rámci svazku měst Malý trojúhelník, 

— schválili pana Pavla Farského jako určeného zastupitele pro spolu-
práci s pořizovatelem při pořizování územně plánovací dokumen-
tace města Hrádek nad Nisou, a to do konce volebního období  
2022–2026, 

— zvolili pana Petra Dlouhého do funkce člena Kontrolního výboru 
města Hrádek nad Nisou, 

— zvolili Ing. Janu Tůmovou do funkce členky Finančního výboru 
města Hrádek nad Nisou, 

— zvolili pana Tomáše Prokopa předsedou Finančního výboru města 
Hrádek nad Nisou.

Vážení občané, zveme Vás na 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA HRÁDEK N. NISOU  

středa 28. srpna od 17 hodin, multifunkční sál Brány Trojzemí

37–8. číslo | červenec, srpen 2024 

www.hradek.eu
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Zastupitelé Hrádku nad Nisou zvolili nové vedení města. Starostou se 
stal dosavadní místostarosta Pavel Farský. Hlasovalo pro něj všech  
21 přítomných zastupitelů. V čele pohraničního města nahradil dlou-
holetého starostu Josefa Horinku, který v květnu náhle zemřel. Pavel 
Farský byl posledních 12 let místostarostou. 
„Za poslední měsíc jsem si toho zkusil hodně ve funkci dva v jednom 
a musím říct, že jednoduché to opravdu nebylo. Budu chtít pokračo-
vat v odkazu Josefa Horinky a dotáhnout všechny investice, které začal 
nebo naplánoval. Na velikost našeho města jsou opravdu obrovské  
a věřím, že se nám to společnými silami povede,“ řekl po svém zvolení 
nový starosta města. Aktuálně se ve městě pracuje na investicích za 
stamiliony korun. V minulých dnech začaly práce na výstavbě vodo-
vodu ve Václavicích za 168 milionů. Také se pracuje v areálu bývalé 
textilní továrny Bekon, kde probíhá demolice. Na podzim tam začne 
stavba polikliniky, městského archivu a domu sportu. „Věřím, že bu-
deme moci být na sebe pyšní. Neméně důležité pro mě je, aby tu lidé 
byli spokojení a měli se dobře. Určitě budeme pokračovat v podpoře 
společného setkávání.“ 

Současné investice a příprava nových projektů jsou důvodem, proč 
se vedení města rozšířilo. Prvním místostarostou zastupitelé zvolili 
končícího ředitele ZŠ Lidická Jaroslava Poláčka. „Děkuji za nominaci 
a zvolení prvním místostarostou. Beru to jako ocenění mé práce ve 
prospěch města za posledních 30 let. V této době jsem byl více než 
20 let městským zastupitelem, nějakou dobu i místostarostou a celé 
ty roky ředitelem základní školy.“  

Vedení rozšířil ještě druhý, neuvolněný místostarosta Jaromír Mottl. 
„Děkuji za důvěru, kterou jsem dostal. Věřím, že s panem místostaros-
tou pomůžeme panu starostovi vést toto město dál a pokračovat 
v tom, co započalo, a případně vymyslet něco dalšího.“  

Rada města zůstala sedmičlenná. Sedmým členem zastupitelé zvo-
lili libereckého hejtmana a někdejšího hrádeckého starostu Martina 
Půtu. „Řešili jsme situaci, ve které jsme byli, a jak s ní naložit. Pavlovi 
Farskému jsem slíbil, že ty nabyté zkušenosti jsem připravený mini-
málně do konce roku zúročit v radě města. V prosinci si pak řekneme, 
jestli to funguje a jestli to je užitečné. Všichni tři nově zvolení zástupci 
vedení města maji mojí plnou podporu.“ Všichni byli zvoleni všemi 
hlasy 21 přítomných zastupitelů. 

Zastupitelstvo v Hrádku nad Nisou má teď 24 členů, i když původ -
ně bylo 25členné. S úmrtím Josefa Horinky je zastupitelů o jednoho 
méně, legislativa to ale podle starosty Pavla Farského umožňuje. 

 
Kompetence starosty Pavla Farského: 
— Zastupuje obec navenek a je v čele městského úřadu 

— Zajišťuje a odpovídá za včasné objednání auditu (přezkoumání) 
hospodaření obce 

— Záležitosti obrany státu; veřejného pořádku, bezpečnosti města  
a spolupráce s PČR 

— Odpovídá za informování veřejnosti o činnosti města 
Oblast rozvoje:  
— Strategie rozvoje města 
— Strategie města při nakládání s majetkem obce 
— Investiční akce města; dotační politika města 
— Územní plánování 
Oblast meziobecní spolupráce a vnějších vztahů:  
— Koordinace spolupráce v rámci svazku měst Malý trojúhelník 
— Spolupráce mezi obcemi, církvemi a náboženskými společnostmi 
— Mikroregion Hrádecko – Chrastavsko 
— DMO Lužické hory; MAS Podještědí  
— Koordinace zahraničních vztahů  
— Komunikace s podnikateli a utváření podmínek pro rozvoj podnika-

telské sféry města  
Oblast finančního hospodaření města:  
— Rozpočet a rozpočtové výhledy města 
— Práce s cizími zdroji a kontakt s finančními institucemi  
Oblast provozně administrativní:  
— Svolávání a vedení jednání orgánů města 
— Kontrolní systém města a ochrana dat a údajů 
— Systém výběrových a zadávacích řízení   
Ostatní oblasti:  
— Technický úsek města; Kristýna, a. s.; krizové řízení 

 
Kompetence místostarosty Jaroslava Poláčka: 
— Kultura, školství, sport 
— Komunikace s příspěvkovými organizacemi 
— Sociální péče a zdravotnictví 
— Národnostní otázky a menšiny 
— Neziskové organizace a spolky 
— Cestovní ruch a turismus 
— Místní kulturní památky 
— Komunikace a média 
— ESG a CSR; digitalizace, whisteblowing  
Oblast majetkové a technické správy:  
— Veřejná zeleň a VKP 
— Veřejná prostranství 
— Mobiliář města 
— Bytové a nebytové hospodářství vč. pozemků 
— Věcná břemena a vyjadřování 
— Energetická koncepce a hospodářství  
— FRVU, pískovna, VE 
— Hospodaření s odpady 
— Zemědělství a lesní hospodářství 
— Životní prostředí a ekologie 

 
Kompetence místostarosty Jaromíra Mottla: 
Oblast dopravy: 
— Koncepce dopravní infrastruktury města 
— Doprava a dopravní značení; veřejná doprava  
Oblast infrastruktury města: 
— Veřejné osvětlení 
— Vodní hospodářství a kanalizace  
Oblast krizového řízení:  
— Požární ochrana – JSDHO a spolupráce se SDH 
— Povodňová ochrana 
— Civilní ochrana a spolupráce s IZS

Hrádek nad Nisou má nové vedení města
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Daň z nemovitosti pro vymezené firmy
Zastupitelé na svém květnovém jednání schválili opatření obecné po-
vahy (OOP) – místní koeficient u daně z nemovitých věcí pro vyme-
zené nemovité věci na rok 2025. Soupis dotčených nemovitostí zá-
jemci najdou na úřední desce města.  

Změna koeficientu se týká pozemků na katastrálním území Hrádku 
nad Nisou, kde jsou postavené výrobní a skladovací haly a prodejní 
prostory s větší rozlohou. „Vymezené nemovité věci v důsledku své 

činnosti dlouhodobě zatěžují město Hrádek nad Nisou výrazným 
automobilovým, zejména kamionovým provozem, což zatěžuje pří-
slušné dopravní komunikace a náklady na jejich údržbu a opravy tak 
výrazně rostou. Takto zvýšená doprava výrazně ovlivňuje kvalitu ži-
votního prostředí a kvalitu života v obci, resp. současně zvyšuje rizika 
bezpečnosti občanů a v neposlední řadě negativně působí na doprav-
ních trasách ve smyslu nadměrného hluku, zvýšené prašnosti a otřesů 
na přilehlých nemovitostech,“ popisuje vedoucí Finančního odboru  
Jolana Petráčková. Z hlediska ekologické zátěže mají uvedené nemo-
vitosti negativní vliv nejen v oblasti dopravy, ale i v odvětví vodoho-
spodářství, odpadů a požární bezpečnosti. 

„Z hlediska umístění a rozlohy dotčených nemovitostí jsou tyto firmy 
vystavěné na úkor dalšího rozvoje bydlení, rekreačních zón, zeleně 
apod. a stanovení vyššího místního koeficientu oproti ostatním nemo-
vitostem je tak dostatečně odůvodněné,“ dodává Jolana Petráčková. 

Zastupitelstvo města Hrádek nad Nisou tímto opatřením sleduje 
individualizaci výše daně z nemovitých věcí tak, aby zohledňovala ne-
rovné zatížení veřejného prostoru, sdílené dopravní a technické infra-
struktury a zároveň i přínosy pro obyvatele města. V letošním roce se 
daň u vymezených velkých firem vypočítávala koeficientem 3 a u kor-
porátních firem koeficientem 4.

Rada města schválila od 1. září 2024 navýšení úplaty za předškolní 
vzdělávání v mateřských školách a za zájmové vzdělávání ve školních 
družinách a klubech základních škol. Důvodem je novela § 123 odst. 
4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním a vyš-
ším odborném a jiném vzdělávání. Rodiče dětí mateřských škol tak ve 
školním roce 2024/2025 budou měsíčně hradit 1000 korun a rodiče 
dětí, které budou na základní škole navštěvovat školní družinu nebo 
klub, budou měsíčně hradit 300 korun. 
„Rodiče v minulosti hradili 500 korun za pobyt dětí ve školce a 150 ko-
run za družinu. Je nutné podotknout, že tento poplatek se v Hrádku 
nad Nisou nezvýšil déle než 15 let,“ popisuje starosta Pavel Farský 
s tím, že je nutné si uvědomit, že mateřské školy i školní družiny nebo 
kluby hrají klíčovou roli ve vzdělávacím a sociálním rozvoji dětí. „Děti 
se ve školkách učí základním sociálním dovednostem, rozvíjejí své in-
telektuální schopnosti a připravují se na budoucí školní úspěch. Školní 
družiny zase rodičům umožňují sladit pracovní povinnosti s péčí  
o děti a tím podporují rodinnou harmonii a ekonomickou stabilitu.“  

Navýšení poplatku za služby mateřských škol a školních družin  
a klubů bylo podle starosty nevyhnutelným krokem, který reflektuje 
rostoucí náklady na poskytování kvalitního vzdělávání a péče. „Rodiče 
by měli vnímat toto navýšení jako příspěvek k vyšší kvalitě služeb, 
které jejich děti dostávají. Školkám a školám ve městě to umožní na-
příklad investovat do lepšího vybavení, moderních učebních pomů-
cek a profesionálního rozvoje pedagogických pracovníků. Zajistí, aby 
děti dostávaly co nejlepší péči a vzdělání, což je investicí do jejich bu-
doucnosti,“ dodává starosta. 

I přes zvýšení úplaty město nepřistoupilo k maximálnímu navýšení, 
které je dle zákona možné. „U mateřských škol může být měsíční  
výše úplaty stanovena maximálně ve výši osmi procent základní sazby 
minimální měsíční mzdy. U zájmového vzdělávání ve školních druži-
nách a školních klubech může být měsíční výše úplaty stanovena  
maximálně ve výši čtyřprocentní základní sazby minimální měsíční 
mzdy. Od 1. ledna 2024 je stanovena výše minimální měsíční mzdy na 
18 900 Kč a maximální možná měsíční výše úplaty bude činit 1 512 Kč 
v mateřských školách a 756 Kč ve školních družinách a školních klubech,“ 

popisuje Jana Nevečeřalová z Odboru dotací, rozvoje města a kultury 
s tím, že ředitelé mateřských a základních škol budou zákonné zá-
stupce dětí před začátkem školního roku informovat o nové výši úplaty 
i o její splatnosti. 

Bezúplatně se vzdělávání poskytuje dítěti od počátku školního 
roku, který následuje po dni, kdy dítě dosáhne pátého roku věku. 
Osvobozen od úplaty je: 
— Zákonný zástupce dítěte, který pobírá opakující se dávku v hmotné 

nouzi. 
— Zákonný zástupce nezaopatřeného dítěte, pokud tomuto dítěti ná-

leží zvýšení příspěvku na péči – zákon č. 108/2006 Sb., o sociálních 
službách, v platném znění nebo přídavek na dítě (od 1. 9. 2024). 

— Rodič, kterému náleží zvýšení příspěvku na péči z důvodu péče 
o nezaopatřené dítě – zákon č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, 
v platném znění. 

— Fyzická osoba, která o dítě osobně pečuje a z důvodu péče o toto dítě 
pobírá dávky pěstounské péče – č. 117/1995 Sb., v platném znění. 

Výše uvedené skutečnosti musí prokázat řediteli mateřské nebo ředi-
teli základní školy. 

Příspěvky za školky a družiny se zvýší

57–8. číslo | červenec, srpen 2024 

www.hradek.eu
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Do domova seniorů se stěhují první klienti
Dokončení ze strany 1 
Tento domov je připravený seniorům nabídnout bezpečné a poho -
dlné prostředí,“ dodal. 

Slavnostního otevření se zúčastnila řada významných hostů. Mezi 
nimi biskup litoměřické diecéze Mons. Stanislav Přibyl, senátoři, 
poslan ci, hejtman Libereckého kraje Martin Půta, správce Sdružení 
Domov Hrádek EMH stavební CZ a Auböck, s. r. o., Martin Hajzler,  
ředitel společnosti Energy Benefit Centre Libor Novák nebo ředitel 
Domova důchodců Český Dub Radim Pochop. Biskup Mons. Stanislav 
Přibyl nejdříve domu seniorů požehnal, později ještě vysvětil kapli.  

Na vybudování pasivního domu za zhruba čtvrt miliardy korun se 
podařilo získat dotace z Evropské unie. Bezmála 140 milionů korun 
město čerpalo z Operačního programu životního prostředí (OPŽP).  
A celkem 54 milionů korun město uhradilo z Integrovaného regionál-
ního operačního programu (IROP-REACT-EU). „Desítka úspěšně rea-
lizovaných projektů podpořených více než 134 miliony a osm dalších 
v aktuálním období IROP, z nichž šest je dokonce už ve fázi realizace. 
To je skvělá vizitka Hrádku nad Nisou, jednoho z nejaktivnějších part-
nerů Centra v našem regionu. Je skvělé vidět, jak účelně město na-
kládá s penězi z evropských fondů a jak pomáhají napříč skupinami 
obyvatel. Tentokrát těm nejzranitelnějším, seniorům a osobám se 
zdravotním i duševním onemocněním,“ řekla Simona Malá, ředitelka 
liberecké pobočky Centra pro regionální rozvoj, které aktivity IROP 
zastřešuje.  

Dalšími 77 mil. Kč přispěl Liberecký kraj, který domov bude pro-
vozovat a po pěti letech jej převezme do svého vlastnictví. „Dům je 
postavený v pasivním standardu, za pět let žádnou jinou veřejnou bu-
dovu než takovou už nepostavíte. My jsme připravovali projekt ve Vel-
kých Hamrech asi za 80 milionů, což byla jenom nástavba na místním 
domově pro seniory. Když nás město Hrádek nad Nisou oslovilo s na-
bídkou převzetí, tak jsme za stejné peníze koupili objekt významně 
větší hodnoty,“ řekl hejtman Martin Půta.  

Nové pobytové zařízení bude prozatím organizačně součástí Do-
mova důchodců Český Dub, příspěvkové organizace. „Aktuálně zpra-
cováváme žádosti, které jsme obdrželi. Nicméně zájemci o některou 
z poskytovaných služeb je mohou podávat stále,“ zmínil pověřený 
pracovník Domova důchodců Český Dub pro pracoviště Hrádek nad 
Nisou Ivo Ivanov. „Rozhodnutí o umístění žadatele do zařízení bude 
v kompetenci přijímací komise. V průběhu července plánujeme při-
jmout zhruba deset klientů do oddělení domova pro seniory,“ dodal.  

Od 1. června v domově seniorů pracuje 14 zaměstnanců. „Jedná 
se o mne, zástupce ředitele, dvě sociální pracovnice, personalistku, 
vrchní sestru, všeobecnou sestru, dvě pracovnice prádelny, dvě pracov -
nice úklidu, tři pečovatelky a o pracovníka údržby. Nábor zdravotních  

 
sester a pečovatelek stále probíhá,“ upřesnil ředitel. Na přelomu září 
a října se plánuje otevření oddělení domova se zvláštním režimem  
a počátkem příštího roku odlehčovací služby. 

Domov seniorů má tři patra a suterén. V suterénu je topná sou-
stava, vzduchotechnika, sklady, prádelna nebo například šatny. V pří-
zemí, tedy v prvním patře hned za vstupem, je recepce a prostor ur-
čený k posezení klientů domova a jejich návštěv. Je tam také ordinace. 
„Máme tu ordinaci i s čekárnou, ale lékař tu nebude nastálo. Bude 
sem pouze dojíždět,“ řekl Ivo Ivanov. „Je tu k dispozici také takzvaná 
odlehčovací služba. V pokoji můžou být umístění dva klienti z rodin, 
které chtějí jet na dovolenou nebo si potřebují na nějaký čas od péče 
odpočinout.“ Odlehčovací služba poskytne pobytové služby seni-
orům, kteří mají sníženou soběstačnost z důvodu věku nebo onemoc-
nění Alzheimerovou chorobou. V přízemí je i kaple s knihovnou, malá 
tělocvična a zázemí pro personál. 

Ve druhém patře je ve středu haly prosklená sesterna. Personál tak 
nejen uvidí na pokoje klientů, ale třeba i do klubovny. Vedle sesterny 
je malá kuchyňka. V pokojích může bydlet až 24 seniorů ve 12 dvoj-
lůžkových pokojích. „Ve druhém a třetím patře máme tzv. jeřábové 
koupelny,“ popsal Ivo Ivanov. „I zcela imobilní klient může absolvovat 
hygienu celého těla s tím, že ho tam pečovatelka přiveze, přesadí si 
ho na sedátko, položí do zvedací plachty a k dispozici jsou i tzv. mycí 
lůžka. Pečovatelka díky technice může klienta vyvézt do určité výšky, 
pootočit ho a posadit do vany.“ Ve třetím patře se počítá s domovem 
se zvláštním režimem. K dispozici tam je šest jednolůžkových a dva 
dvojlůžkové pokoje. „Služba poskytuje nepřetržitou, tedy čtyřiadva-
cetihodinovou individuální podporu seniorům, kteří potřebují nepře-
tržitou péči,“ uvedl Ivanov s tím, že se jedná zejména o důsledky one-
mocnění Alzheimerovou chorobou.  

Dům seniorů je energeticky úsporný. Jde o stavbu v takzvaném pa-
sivním standardu plus, což znamená, že více energie vyrobí než spo-
třebuje. Teplo je zajištěné tepelným čerpadlem s elektrickým dohřívá-
ním. Na střeše domu jsou fotovoltaické panely, které by měly kapacitně 
stačit na celkovou spotřebu domu. Baterie obsluhují jak požární venti-
látory, větrání únikových cest, tak i výtah, který slouží jako evakuační, 
a také vrata. Počítá se i s využitím splaškové vody, která se po vyčištění 
využije ke splachování nebo zalévání.                            Eva Malá
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V Legionářské ulici vznikne MŠ pro 50 dětí

 
Pozemek v Legionářské ulici je velmi lukrativní. Nachází se ve spodní 
části města, sousedí se sokolovnou a také se tam plánuje vybudování 
nového parku. O pozemek měl v minulosti zájem soukromý develo-
per. Měl v plánu v ulici postavit několik domů s několika desítkami 
bytů. Projekt ale kvůli nečinnosti společnosti a porušování podmínek 
padl a vedení města odstoupilo od smlouvy. 
      „Mateřskou školu musíme postavit nejpozději do konce roku 
2029,“ říká Nikola Vondráčková z Odboru investic a správy majetku 
města. Stavba nové mateřské školy se plánuje v místě, kde stála mon-
tovaná budova. Ta byla odstraněná po povodních. Plánuje se, že nová 
budova mateřské školy bude stát rovnoběžně s Legionářskou ulicí  
podél opěrné stěny, která je součástí revitalizace přilehlého parku.  
Revitalizace zanedbaného prostranství mezi sídlištěm Pod Tratí a Le-
gionářskou ulicí bude samotné stavbě budovy předcházet. Současně 
se upraví i plocha před sokolovnou a svah pod sídlištěm. Proměna ce-
lého prostranství v park vyjde na více než 33 mil. Kč. Město požádalo 
o dotaci z IROPu v rámci výzvy Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 
23,2 mil. Kč. „Žádost o dotaci jsme podali v druhé polovině ledna,“ 
zmiňuje Jana Matušková z Odboru dotací, rozvoje města a kultury. 
„Samotná revitalizace by pak mohla začít začátkem stavební sezóny  
v příštím roce,“ dodává. Nový park by lidem měl začít sloužit nejpoz-
ději v roce 2026. 

Plánuje se, že mateřská škola v Legionářské ulici bude mít dvě od-
dělení, s kapacitou po 25 dětech, s oddělenou kuchyní a společnou 
jídelnou. Vstup do školky je navržený z nového parkoviště, které bude 
sloužit také jako zásobovací prostor pro kuchyň. V závětří bude možné 
odložit jízdní kola. Za zádveřím by měl být tzv. filtr s věšákovým sy-
stémem pro odložení mokrých věcí nebo pláštěnek. Hlavní pobytovou 
částí mateřské školy bude herna. Její velikost umožní vytvoření tema-
tických center. Na hernu pak naváže lehárna.  

Obdobné dispozice bude mít i 2. nadzemní podlaží. Tam by měly 
být umístěné starší děti, které budou mít k dispozici i malou tělo-
cvičnu. V tomto patře bude mít prostor i ředitelka mateřské školy.  
Jídelna bude společná pro obě dětská oddělení, přístupná schodiš-
těm. Opticky je jídelna navržená přes dvě podlaží a okno ústí do za-
hrady. Další propojení se plánuje s venkovní krytou dvouúrovňovou 
terasou. Její součástí by měl být sklad hraček a herna s tobogánem. 
V prostoru bude dřevěné laťování, které dětem umožní jednak různo-
rodé pohybové aktivity nebo zavěšení relaxačních prvků. Bezpečnost 
dětí zajistí síť.  

Součástí projektu je i venkovní zahrada, která navazuje na krytou 
terasu. Zatravněné plochy by měly být doplněné dvěma okruhy chod-
níků tak, aby se po nich dalo jezdit dětskými vozítky. Zahradu doplní 
vyvýšené záhony nebo altán pro zahradní techniku. Budova by měla 
být v takzvaném standardu Pasiv plus. Počítá se s fotovoltaickými pa-
nely a se systémem zadržení dešťových vod. Teplo budou zajišťovat 
tepelná čerpadla.         Eva Malá

V Legionářské ulici v Hrádku nad Nisou bude stát nová mateřská škola. Plánuje se na místě, kde už v minulosti stávala. V budově dříve 
byla také střední škola nebo výrobna cukrářských výrobků. Nová mateřská škola by měla sloužit 50 dětem. Její stavba se odhaduje na 
téměř 105 milionů korun. Na dubnovém jednání zastupitelé schválili přijetí dotace z Operačního programu Životní prostředí 2021–2027 
Ministerstva životního prostředí ve výši 72,4 mil. Kč. Zbylou částku ve výši zhruba 32,2 mil. Kč město uhradí ze svého rozpočtu.
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Ve Václavicích začala stavba vodovodu,  
potrvá dva roky
Zástupci města Hrádku nad Nisou v pondělí 10. června ve Václavicích předali stavbu společnosti Stavitelství Řehoř. Stavbaři výkopovými 
pracemi začínají pracovat na výstavbě nového vodovodu. Kvůli tomu je pro dopravu uzavřený zhruba dvoukilometrový úsek silnice ve 
směru od Chrastavy po odbočku ke hřbitovu. Práce tam potrvají dva roky. Projekt za zhruba 150 milionů korun má zajistit zásobování 
obyvatel obce u česko-polské hranice ohrožené ztrátou zdrojů pitné vody v souvislosti s pokračováním těžby a plánovaným rozšířením 
polského hnědouhelného dolu Turów. Stavba je už třetí akcí spolufinancovanou z Fondu Turów.

 
„Silnice v úseku od Chrastavy po odbočku ke hřbitovu bude pro řidiče 
uzavřená zhruba tři a půl měsíce,“ říká hlavní stavbyvedoucí Stavitel-
ství Řehoř Petr Junek. „Důvodem uzavírky je to, že stavbaři budou  
v tomto místě pokládat do komunikace potrubí. Budou tam moci pro-
jet pouze lidé, kteří v místě bydlí, pak autobusy veřejné dopravy  
a také vozy integrovaného záchranného systému.“ V letošním roce 
bude silnice přes Václavice v různých úsecích, podle toho, jak stavba 
bude pokračovat, uzavřená až do konce listopadu. Práce tam jsou ale 
naplánované na dva roky a pokračovat tak budou i v roce 2025. 
      „Stavbu budeme částečně financovat z dotace Operačního pro-
gramu životní prostředí 2021–2027 Ministerstva životního prostředí 
a částečně z Fondu Turów,“ upřesňuje vedoucí Odboru dotací, roz-
voje města a kultury Jana Matušková. „Přivedení vody do Václavic je 
velmi přínosné, protože v dnešní době jsou tam lidé odkázaní na od-
běr vody ze studní, která není pitná, ale užitková. Navíc zejména v létě 
voda ve studních klesá, a trpí tak jejím nedostatkem. Celá řada maji-
telů nemovitostí vodu ze studně různě převařuje nebo si vozí balenou. 
Pokud má kdokoliv pitnou vodu přivedenou až do domu, tak je to di-
ametrální změna v jeho prospěch,“ popsal místostarosta Pavel Farský. 
Vodovod povede přes celé Václavice. „Nově bude na vodovod napo-
jených zhruba 350 obyvatel. Délka vodovodní sítě včetně přípojek je 
bezmála 9 250 metrů,“ zmiňuje Jana Matušková. Projekt řeší také 
stavbu tří podzemních požárních nádrží, které jsou nezbytnou sou-
částí plánovaného vodovodu. Kromě zásobení obyvatel pitnou vodou 
bude vodovod sloužit i pro požární účely.  

Stavbu provádí Společnost vodovod Václavice, kterou tvoří dvě sta-
vební společnosti, a to Stavitelství Řehoř, s. r. o., a PORR, a. s. Přičemž 

první jmenovaná bude mít na starost výstavbu vodovodu, druhá pak 
zajistí vyasfaltování silnice. Město Hrádek si na výstavbu najalo tak-
zvaného správce stavby. „To je u nás novinka. Jde o první investici  
v Hrádku, kde se pokusíme zavést institut správce stavby, který bude 
zastupovat město. To jsme tu ještě neměli,“ upřesňuje místostarosta. 
„Stavba to nebude jednoduchá, protože zhotovitel musí mimo jiné 
zkoordinovat práce se Severočeskou vodárenskou společností (SVS) 
kvůli přivaděči z Machnína,“ říká vedoucí Odboru investic a správy ma-
jetku města Jiří Palas. „Jedná se o úsek Pekařka – Václavice – Uhelná.“  

Část financí bude město čerpat z Fondu Turów. Vznikl na základě 
česko-polské dohody o řešení dopadů těžby uhlí v dole Turów u hra-
nic s Českem. Pokračování těžby a plánované rozšíření dolu ohrožují 
zdroje vody v příhraničních oblastech. V rámci kompenzací škod vy-
platily proto před dvěma lety České republice Polsko a firma PGE, které 
důl a sousední elektrárna patří, 45 milionů eur (zhruba 1,1 mld. Kč). 
Zhruba 35 milionů eur (876 mil. Kč) z kompenzací šlo na trans-
parentní účet Fondu Turów, který spravuje Liberecký kraj. Aktuálně je 
na něm i s úroky přes 900 milionů korun. Vodovod ve Václavicích je 
už třetím projektem hrazeným z Fondu Turów. Loni v létě zahájila  
Severočeská vodárenská společnost (SVS) práce na úpravně vody 
Machnín, v dubnu začala stavba vodovodu v Chrastavě – Horním Vít-
kově. SVS připravuje ještě stavbu přivaděče, který přivede vodu  
z Machnína do obou příhraničních lokalit, náklady odhaduje na  
400 milionů korun. Vodovod v Hrádku nad Nisou je třetím projektem, 
který získal podporu z Fondu Turów. Krajští radní v minulých dnech 
rozhodli podpořit bezmála 24 miliony korun také zpracování projektů 
na zajištění pitné vody na Frýdlantsku. Přípravu tam zkomplikovali 
vlastníci pozemků a hledání tras, kudy vodovody vést. Na Frýdlantsku 
by se tak mohlo začít v roce 2027.
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Do zadní části budovy v Bekonu se zakousla 
těžká technika
Do areálu bývalého továrního komplexu Bekon najela těžká technika. Stavbaři začali demolicí části kolem komínu a také jedné z továrních 
hal. Předtím ale museli odstranit nebezpečné odpady a objekty odpojit od inženýrských sítí. Bourat se budou všechny budovy kromě 
komína a bývalé ředitelsko-provozní budovy, která je součástí uliční čáry. Zakázku ve veřejné soutěži získala stavební firma Tost, s.r.o., 
za 28,6 milionu korun. Tovární areál převzala v polovině března, demoliční práce by měla ukončit v polovině srpna.

 
Stavbaři v březnu začali odstraňováním stromů a náletů. Likvidovali 
a stále likvidují azbestové lepenky ze střech, které se v budovách  
určených k demolici nachází. „Aktuálně stále probíhá odstraňování 
azbestových lepenek ze všech budov,“ popisuje stavební mistr firmy 
Tost, Jan Halačka. „Už jsme dokončili demolici v okolí komínu. Podle 
smlouvy jsme demoliční práce museli ukončit 10 metrů od něj. Aktuál -
ně bouráme další objekty v areálu, dle harmonogramu,“ dodává. 
„Střechy, které v sobě měly azbest, už jsou snesené. Zbývá objekt F, 
kde čekáme, až nám hygiena schválí postup. Ostatní je klasická strojní 
demolice, náročné to bylo kolem komína, kde se to muselo dělat 
ručně, abychom komínu neublížili,“ vypočítává stavbyvedoucí demo-
liční firmy Trepart Ivan Dušek. 

Výšková technika a demoliční bagry rozrušují stavební konstrukci 
odshora dolů. Materiál zároveň drtí a vozí do mezideponií. „Jako na 
všech stavbách, i tady se potýkáme s komplikacemi,“ říká Jan Halačka. 
„Souvrství střešních krytin je větší, než se původně myslelo. Takže od-
stranění střechy je daleko složitější.“ Stavbyvedoucí Ivan Dušek do-
dává: „Máme také potíže s některými konstrukcemi. Například vjezd 
mezi jednotlivými budovami budeme muset staticky zajistit, tedy  
vyzdít, abychom mohli pokračovat v demolici. To nebylo možné od-
halit při přípravě projektu. Čas ale máme a uděláme maximum pro 
to, abychom vše zvládli včas.“ 

Z celého areálu zůstane původní akorát komín a správní budova. 
Ta by se od sousedního objektu měla takzvaně odřezávat. „Komín zů-
stane, protože je to významná urbanistická dominanta,“ upřesňuje 
architekt Ladislav David, jehož ateliér projekt revitalizace areálu zpra-
coval. Na komíně i navzdory demolici hnízdí čápi. „Jelikož jsou obě 

budovy konstrukčně propojené, abychom je staticky oddělili, budeme 
je muset odřezávat svislými řezy diamantovým kotoučem,“ upřesňuje 
Ivan Dušek. Kvůli pohybu těžké techniky na místě, i v rámci bezpeč-
nosti, musí chodci i řidiči počítat s dopravním omezením. 

Po demoličních pracích by měla začít nová výstavba. Náklady na 
revitalizaci prostoru se odhadují na půl miliardy korun. „Počítáme  
s tím, že stavět by se mohlo začít někdy na podzim. Jako první by měl 
vyrůst dům sportu. Pak se v areálu počítá i s depozitářem a městským 
archivem a poliklinikou,“ vyjmenovává Pavel Nývlt z Odboru investic 
a správy majetku. I díky tomu, že jde o brownfield, bylo město Hrádek 
úspěšné při získávání dotací. „Dotaci bychom měli čerpat z Operač-
ního programu životního prostředí (OPŽP), Integrovaného regionál-
ního operačního programu (IROP) a z Nástroje pro oživení a odol-
nosti brownfieldů (NPOBF),“ dodává Pavel Nývlt. Poliklinika je pro 
město klíčová, popisuje místostarosta Hrádku nad Nisou Pavel Farský. 
„Chceme tam soustředit lékaře, kteří dnes mají ordinace rozptýlené 
po celém městě. Plánujeme, že dům bude mít podzemní parkoviště 
a bezbariérový přístup ze strany centra.“ 

Kromě výše zmíněných staveb, dojde i na revitalizaci továrního 
areálu. Mezi ulicemi Anglická, Václavská a 1. máje vznikne park. Na 
jeho nejvyšším místě se plánuje výstavba vyhlídkové věže a altánu 
pod svahem. Mezi nimi by měl stát amfiteátr. Na stavbu věže a altánu 
by se měly využít artefakty zachráněné z demolice Bekonu. Součástí 
prostoru by měla být i 1 500 m2 velká vodní nádrž, která bude zadržo-
vat srážkovou vodu odtékající ze střech budov a komunikací. Za Schu-
bertovou vilou by měla stát fontána a rekonstruovat by se měla také 
studna s kovovou pumpou.
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P. Farský: Postavíme polikliniku
Dlouholetý místostarosta Pavel Farský se musel smířit s tím, že se na něj ze dne na den upřely zraky zaměstnanců úřadu, radních, zastu-
pitelů nebo partnerů města. Doslova přes noc kvůli skonu bývalého starosty Josefa Horinky musel začít město řídit. „Úloha dva v jednom 
nebyla zrovna jednoduchá,“ řekl během rozhovoru teď už nově zvolený starosta. 

 
Do Hrádku nad Nisou jste se přestěhoval jako malé dítě.  
Cítíte se jako rodilý Hrádečák? 
Já se cítím jako rodilý Hrádečák, ač jsem se narodil ve Frýdlantě a žil 
jsem tam tři roky. Ale kdo z nás si pamatuje první tři roky života. S ro-
diči jsem bydlel v Loučné, kousek od školy. Posledních asi 25 let žiji 
v Oldřichově na Hranicích. 
 
Jak jste se na radnici propracoval? 
Já jsem se vyučil jako mechanik, opravář zemědělských strojů a pak 
jsem šel dva roky pracovat. Živil jsem se jako zámečník. Nastoupil 
jsem na vojnu a po ní se živil jako servisní mechanik jízdních kol.  
Usoudil jsem, že by bylo dobré dodělat si maturitu, tak jsem nastoupil 
do té samé školy, ve které jsem se vyučil. Začal jsem pracovat v Země-
dělském podniku Hrádek, pak v ASA Liberec. Potom už mě čekala ka-
riéra u armády. Pracoval jsem celkem 12 let na posádce na Grabštejně 
nejdříve jako výkonný praporčík, později jsem řídil sanitní vůz, a pak 
mé kroky vedly na štáb, na logistiku.  
 
V roce 2010 jste začal pracovat jako zastupitel, později jako 
místostarosta. Jak vás napadlo jít do politiky? 
První, kdo s tou myšlenkou přišel, byl Martin Půta. Při sestavování kan-
didátky, i když mě napsal na poslední místo, stal jsem se zastupitelem. 
A když Martin vyhrál krajské volby, Pepa (Josef Horinka) mě oslovil, 
jestli bych nechtěl odejít od armády a pracovat pro město. To jsem 
tehdy odmítl, ale znáte Pepu. Ten když si něco vzal do hlavy, tak si 
nedal pokoj a přemluvil mě.  
 
Od letošního května, poté co zemřel teď už bývalý starosta 
města, na vás přešly všechny jeho kompetence. To asi nebylo 
jednoduché období? 
Jednoduché to nebylo a ještě chvíli to jednoduché nebude. V tu chvíli 
jsem byl dva v jednom. Chyběla tu jedna pracovní síla, v podobě Pepy 
velmi výkonná pracovní síla. Zastoupit jsem ho ale musel. Byl to mód, 
jako když odjede na dovolenou. V tomto případě ale ten mód byl bo-
hužel definitivní.  
 
Musel jste přejít pracovně úplně do jiných oblastí, než ve 
kterých jste 12 let pracoval. Co budete mít na starosti? 
Přebírám investice, které měl na starosti Pepa, i když školství jsem 
opouštěl jen nerad. Přeci jen místostarosta a emeritní ředitel školy  
Jaroslav Poláček má ke školství blíže a Jaromír Mottl zase k bezpečnosti 

města nebo hasičům. Nastavili jsme kompetence podle toho, co je 
komu blízké. 
 
Co pro vás je teď prioritou? 
Priorit je více. Jsou to zejména investice, které započaly nebo jsou na -
plánované a na kterých se město finančně podílí. Klíčová je výstavba 
polikliniky, která ve městě citelně chybí. Když tady chceme mít zabez-
pečenou zdravotní péči, musíme umět lékařům něco nabídnout.  
Samozřejmě že na areál v Bekonu se musíme zaměřit jako na celek, 
potřebujeme zrekonstruovat MŠ a ZŠ v Loučné, v příštím roce ZŠ Do-
nín. Chceme postavit MŠ Legionářská, předtím ale musíme upravit 
prostor mezi Legionářskou ulicí a ulicí Pod Tratí. Stavíme vodovod ve 
Václavicích, plánujeme stavbu vodovodu v Doníně a tak dále. Samo-
zřejmě ale nesmíme zapomínat na opravy stávajícího majetku města. 
Je toho tolik, že by se nám to do tohoto rozhovoru nevešlo. Velmi dů-
ležitá je také podpora spolkového života. Pokud by nefungoval, tak 
by město byla jen zlatá klec. 
 
Abychom nezůstali pouze u práce. Jste ženatý, máte dvě do-
spívající děti, jste sportovec a včelař … 
Má žena Jana by zasloužila svatozář za to, jakou trpělivost se mnou 
má. Pracuje v MŠ Liberecká a myslím, že práce s malými dětmi ji na-
plňuje. Můj starší syn Jakub letos odmaturoval v oboru biatlon na 
sportovním gymnáziu Dr. Antona Randy v Jablonci nad Nisou, k mé 
velké úlevě a teď se pokouší o studium na vysoké škole. Dcera Tereza 
studuje na osmiletém gymnáziu Jeronýmova v Liberci.  
      Teď se věnuji trenérství, rozvíjím talent mladých biatlonistů.  
A také si občas zazávodím s veterány. Dříve jsem, coby voják, repre-
zentoval svou vlast ve sportu s názvem kynologický biatlon, a dokonce 
jsem si i dvakrát přivezl stříbrnou medaili z Mistrovství světa ve Švý-
carsku. Chodil jsem na judo, na karate, hrál fotbal, věnoval se cyklis-
tice, cross country a také hrál hokej. 
      Mám jeden velký koníček. Po tchánovi jsme zdědili včely. Když kou-
pil dům, zjistil, že žijí na půdě ve vikýři. Byl zemědělec a bylo mu to 
blízké, tak začal včelařit. A já, když jsem se za ženou přistěhoval, začal 
jsem se o ně starat také. Musím říct, že je to krásné a uspokojivé, když 
včelky prosperují a já si pak můžu medem osladit kafe. Držím si ty 
včely, které jsem zdědil a stále mám jejich příbuzenskou linii. Jsou také 
citovým pojítkem ke tchánovi, který tu už s námi není. 

Eva Malá
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Česká pošta pomůže s online žádostmi

V ZŠ Lidická začala rekonstrukce učeben

Úřad práce a Česká pošta začátkem června spustily pilotní projekt, díky kterému klienti budou moci na 51 pobočkách České pošty podat 
žádost o vybrané dávky v oblasti státní sociální podpory. Pracovníci České pošty zájemcům pomohou podat online žádost v rámci Kli-
entské zóny Jenda. Konkrétně jde o žádosti o rodičovský příspěvek, přídavek na dítě nebo příspěvek na bydlení. Pobočky České pošty 
budou sloužit jako tzv. „chytré podatelny”. Poradenství, schvalování i výplatu dávek bude i dále zajišťovat Úřad práce ČR.

Dětem základních škol začínají letní prázdniny a budovy tak osiří. A to je jedinečná příležitost, kdy je můžou vystřídat stavební dělníci. 
Nejinak tomu letos je na Základní škole Lidická v Hrádku nad Nisou. Už v červnu tam začaly práce na rekonstrukci učeben, sborovny  
a chodby ve druhém patře školského zařízení. Zakázku získala stavební společnost Stavby MH, s. r. o. Rekonstrukce bude stát více než 
4,7 milionu korun a město ji uhradí ze svého rozpočtu. Práce tam potrvají do konce srpna.

 
„Samotné vyřízení dávek, tedy jejich přijetí, kontrola, schválení a vy-
placení, i nadále zůstane plně v kompetenci Úřadu práce, stejně jako 
možnost podat si žádost osobně na jeho kontaktních pracovištích. Ob-
čanům bude k vyřízení podání s asistencí na České poště stačit pouze 
jejich občanský průkaz a nezbytné dokumenty,“ popisuje generální 
ředitel Úřadu práce ČR Daniel Krištof.  

Pracovníci České pošty budou na tuto asistenci připraveni a pro š ko -
leni právě díky pracovníkům Úřadu práce ČR. Na podání žádosti o vybrané 

dávky na pobočkách s vyvolávacím systémem se klienti mohou předem 
objednat a jít pak hned na řadu. Na webu postaonline.cz/rezervace nebo 
také v mobilní aplikaci Pošta Online si klient jednoduše vybere termín 
a konkrétní pobočku, kde chce žádost podat. Rezervace je pak obra-
tem potvrzena sms zprávou a e-mailem, kde klient najde rezervační 
kód. Ten pak při příchodu na poštu jen zadá do vyvolávacího systému 
a obratem jde na řadu. 

Průběh zkušebního projektu bude na konci letošního roku důklad -
ně vyhodnocen. Pokud se osvědčí a občané budou s touto službou 
spokojeni, zváží se jeho rozšíření i na ostatní pobočky pošty v České 
republice. 

 
Seznam poboček České pošty zapojených do pilotního pro-
jektu od 1. 7. 2024: 
Liberec (nám. Dr. E. Beneše 559/28); Česká Lípa (náměstí T. G. Ma-
saryka 194/27); Frýdlant v Čechách (Okružní 1260); Nový Bor (ná-
městí Míru 55); Doksy (náměstí Republiky 213); Hrádek nad Nisou 
(Nádražní 420); Chrastava (Nádražní 367); Český Dub (nám. Bedři-
cha Smetany 10); Stráž pod Ralskem (Máchova 5); Jablonec nad  
Nisou (Liberecká 32/2); Lomnice nad Popelkou (plk. Truhláře 108); 
Turnov (náměstí Českého ráje 65); Mimoň (Mírová 120); Semily  
(Husova 9); Jilemnice (Geologa Pošepného 380); Tanvald (Poštovní 
293).

 
„Druhé patro budovy školy už částečně zrekonstruované je, protože 
jsme v tomto režimu oprav už několik let,“ popisuje odcházející ředitel 
ZŠ Lidická a nově zvolený místostarosta Jaroslav Poláček. Už v roce 
2019 se podařilo postavit nástavbu technických učeben nad šatnami 
školy. Vybudovaly se dvě učebny cizích jazyků, učebny robotiky, čtyři 
kabinety, bezbariérová toaleta a bezbariérový výtah.  

      „Škola Lidická oproti dalším ve městě má jednu velkou nevýhodu. 
Stojí v památkové zóně. Proto se na nás bohužel nevztahují některé 
možnosti, které mají ostatní školy. Například zateplování nebo výstavba 
půdní vestavby jsou hodnocené z hlediska kulturního dědictví,“ do-
dává místostarosta.   

Ve druhém patře budovy školy se podle Jaroslava Poláčka rekon-
struují celkem tři třídy, sborovna a chodba. „My máme ve třídách par-
ketové podlahy. Ony jsou krásné, ale jak jsou seschlé, tak vržou.  
A když učitel jde po třídě, děti nemají šanci slyšet vykládanou látku.“ 
Každá učebna se tedy rekonstruuje od základu. „Budou se odstraňo-
vat staré omítky, vybourá se parketová podlaha a rošty, které tam jsou, 
a musí se také zkontrolovat a případně opravit některé trámy.“ Na 
desky stavební dělníci položí nové rošty, přišroubují OSB desky a na 
ně položí lino. „To se ukazuje jako nejlepší volba. Zkoušeli jsme napří-
klad vinylovou podlahu, ale ta má v sobě drážky, kvůli kterým je slo-
žitější na údržbu.“ Ve třídách se bude také kompletně vyměňovat 
osvětlení. Pod stropem se počítá s roštem, ve kterém bude čtvercové 
diodové osvětlení. Nové bude i vybavení tříd. 

Rekonstrukce interiérů školy touto akcí ještě nekončí. V dalších letech 
se počítá s tím, že by se dokončila obnova tříd, nejdříve v první polo-
vině patra, pak v další polovině a také vstupní haly. „Myslím, že by 
všechny práce v interiérech měly být hotové do pěti let,“ dodává místo -
starosta Jaroslav Poláček.         Eva Malá
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Deštivý dětský den

Farmářské trhy v Hrádku oslavily jeden rok

Jako každým rokem, i letos připravila Brána Trojzemí ve spolupráci s DDM Drak a společností Kristýna, a. s., dětský den. Letošní termín 
vyšel přesně na den, kdy se tento svátek všech dětí slaví. Jako téma jsme vybrali Divoký západ. Novinkou letošního ročníku bylo rozdělení 
tras se soutěžními úkoly na tři obtížnosti. Standardní stezku kolem jezera se šesti stanovišti doplnila herní zóna pro nejmenší děti, kde 
na jednom místě plnily čtyři úkoly, a interaktivní stezka pro odrostlejší děti, které do cíle dorazily pomocí nápověd z QR kódů. 

Farmářské trhy u Hasičské louky v Hrádku nad Nisou se pravidelně konají už jeden rok. Se železnou pravidelností je pouze se zimní pře-
stávkou organizuje Aurelie Roubalová. K tomu jí pogratuloval i starosta Pavel Farský.

 
Vzhledem k deštivému počasí, které provázelo téměř celý den, byla 
účast menší než obvykle. I přesto na Kristýnu dorazilo kolem 200 dětí. 
Za splněné úkoly obdržely v cíli odměnu a také kupony, které mohly 
proměnit za zmrzlinu, občerstvení, jízdu na kolotoči nebo projížďku 
na motorovém člunu. V prostoru cíle byl připravený i další program. 

Návštěvníci mohli zhlédnout ukázky výcviku psů nebo zásah hasičů  
s vyproštěním z havarovaného auta. Kvůli nepříznivému počasí bo-
hužel nemohlo vzlétnout letadlo s parašutisty, kteří měli dopadnout 
na hladinu jezera. I přesto myslím, že dětský den se vydařil a kdo při-
šel, rozhodně nebyl zklamaný.  

Poděkování patří učitelkám hrádeckých školek, zaměstnancům 
DDM Drak a Cvičení Lída za přípravu a organizaci soutěžních tras, za-
městnancům Brány Trojzemí za organizaci a přípravu, zaměstnancům 
Kristýna, a. s., za pomoc s úklidem, Vodní potápěčské záchranné 
službě Liberec, která ve spolupráci s Hasiči z Vratislavic nad Nisou, 
Machnína a Janova nad Nisou zajistila oblíbené projížďky na lodích, 
kynologům z vojenské posádky na Grabštejně za ukázky výcviku psů, 
hrádeckým hasičům za ukázky zásahu a vyproštění z auta.  

 
Za finanční podporu děkujeme našim dárcům, kterými jsou:  
Město Hrádek nad Nisou, Energy Benefit Centre, a. s., Projektový ate-
liér David, s. r. o., Stavby MH, s. r. o., Ernst Bröer spol. s r. o., Inplyto 
Raban a syn, Ing. Radovan Novotný, Nýdrle – projektová kancelář, 
Maxel, s. r. o., Pulsklima, spol. s r. o., Artmetal Jiří Tesař, s. r. o., Hrádek 
potřebuje změny!, z. s. 

Věra Baumgartnerová, ředitelka Brány Trojzemí, p. o. 
Stanislav Dvořan, ředitel DDM Drak 

Miroslav Souček, ředitel Kristýny, a. s.

„Byl to hodně těžký rok, jestli jej můžu zhodnotit,“ popisuje organizá-
torka trhů Aurelie Roubalová. „Z té prvotní euforie jsme se snesli na 
zem. Zjistili jsme, že Hrádek je opravdu malé město, že některé stánky 
se tady těžko uživí. V tu chvíli začal pro mě problém stánkaře shánět.“ 
V tomto hodně pomáhá marketing a také sociální sítě. Pozitivní podle 
Aurelie Roubalové je, že farmářský trh si našel stálé zákazníky.  

A co všechno si tedy návštěvníci můžou na trhu koupit? „Největší 
důraz klademe na kvalitní suroviny a výrobky z nich,“ říká organizá-
torka farmářských trhů. „Zákazníci chodí na trh, aby si koupili výrobky, 
které v obchodě běžně nejsou. Na trzích můžou pořídit výběr z čerstvé -
ho masa, kvalitních uzenin, oblíbené tyrolské dobroty jako klobásky, 

sýry a další speciality, ovocné mošty a výběrová vína z jižní Moravy, 
marmelády a pesta nebo hořčice. A pak také různé druhy medů, pe-
čivo, kvalitní kávu a další.“ Na trhu se dá sehnat i zelenina a ovoce  
a pak také například různé šperky, šátky, čističe na brýle a další módní 
a doplňkové zboží. 
„Všichni si uvědomujeme, že farmářské trhy potřebují historii,“ uvádí 
jejich organizátorka s tím, že v jiných městech fungují třeba deset  
i dvacet let. „Nesmím také zapomenout poděkovat městu, za podpo -
ru a také za to, že nám zařídilo takovou obyčejnou, a přitom potřeb-
nou věc, jakou je mobilní toaleta.“ Zákazníci mohou trh navštěvovat 
každé úterý až do Vánoc od 7 do 13 hodin.
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Záchranáři mají v Hrádku novou základnu

Hosté Fokusu Václava Moravce řešili,  
co sbližuje Čechy, Němce a Poláky 

Posádky Zdravotnické záchranné služby Libereckého kraje od června vyjíždějí za pacienty z nové výjezdové základny v Oldřichovské 
ulici v Hrádku nad Nisou. Předchozí byla v pronajatých prostorách v zátopové oblasti. Tato je na kraji průmyslové zóny nedaleko výjezdu 
na silnici první třídy 35. Její výstavba stála skoro 26 milionů korun.

„V původním prostoru nebyly základní hygienické podmínky, nebylo 
možné oddělit prostory pro záchranáře a ostatní nájemce. Jsme rádi, 
že se nám ve spolupráci s Libereckým krajem podařilo vystavět novou, 
moderní základnu,“ řekl ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Projekt zá-
kladny vycházel z podoby stavby pro záchranáře v Rokytnici nad  
Jizerou, které se nepodobá jen zevnějškem, ale zejména použitými 
technologiemi a vybavením. Součástí budovy jsou dvě garáže s mož-
ností mytí vozidel, denní místnosti pro záchranáře a prostory pro  
dekontaminaci. Novinkou je vybavení fotovoltaikou. Jde také o první 
základnu v kraji se zádržným systémem dešťové vody. „Je tu 15kubíková 
nádrž v zemi, která zachycuje dešťovou vodu, a my ji následně použí-
váme na oplach sanitních vozů, což mi přijde jako takové dobré opa-
tření, jak šetřit vodou,“ řekl náměstek hejtmana pro resort ekonomiky, 
majetku, investic, veřejných zakázek a informatiky Zbyněk Miklík. 

Nová základna, ze které vyjíždí posádka zdravotnické záchranné 
pomoci k pacientům z Hrádku nad Nisou, Bílého Kostela, Chotyně, 
Chrastavy a přilehlých oblastí, je plně moderně vybavená. Původní 
prostory, které nevyhovovaly po technické ani kapacitní stránce, na-
hradilo pracoviště, kde mají záchranáři zázemí nejen pro členy posá-
dek, ale zároveň pro technické zabezpečení vozového parku. Součástí 
základny je i prostor pro dekontaminaci v případě převozů osob s in-
fekční nemocí.  
      „Naším cílem je stavět nové moderní základny zdravotnické zá-
chranné služby tak, aby se co nejvíce snížily dojezdové časy sanitek  
k pacientům. Z nových výjezdových základen již za nimi v krizových 
situacích míří například zdravotníci v Rokytnici nad Jizerou. Pevně  
věřím, že se dočkáme také nových základen ve Frýdlantu, Jablonci 
nad Nisou či Semilech. V plánu je rovněž výstavba integrovaného vý-
jezdového centra v Turnově, které budou komě záchranářů využívat 
také hasiči a policisté,“ uvedl hejtman Martin Půta.  
      „Většinu nákladů na výstavbu základny v Hrádku zaplatil Libe-
recký kraj z evropské dotace, získal 21 milionů. Celkem pět milionů 
přidal Liberecký kraj,“ dodal radní pro zdravotnictví Vladimír Richter.  

 
Pozemek dostal kraj zdarma od města. „To, že jsme tehdy schválili pro-
dej pozemku pro Zdravotnickou záchrannou službu za symbolickou 
cenu, beru jako samozřejmost,“ doplnil starosta Hrádku nad Nisou  
Pavel Farský. „Jsem velmi rád, že tu záchranáři sídlí a pomáhají nejen 
Hrádečákům. A co jim popřát? Snad jen, aby se tu co nejčastěji nudili.“ 

Do budoucna by všechny základny ZZS LK měly mít standardy  
jako má hrádecká. Jejich součástí by měly být denní místnosti pro po-
sádku, oddělené šatny a toalety pro muže a ženy, garáže i skladové  
a sterilizační prostory. 

Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje má výjezdové  
základny ve 13 městech, v Liberci jsou dvě, jedna v centru a druhá na 
letišti. Ročně záchranáři v kraji vyjíždějí zhruba k 64 000 případů,  
z toho na Hrádek loni připadlo 1 800 výjezdů. 

Kamila Hamáčková, ZZS LK 
Eva Malá

Náměstí v Hrádku nad Nisou v úterý 18. června naplnil štáb České te-
levize. Natáčel se tu jeden z dílů pořadu Fokus Václava Moravce. Ten 
náš se věnoval soužití tří sousedních národů: Čechů, Němců a Poláků. 
Hosté pořadu se zaměřili na rozdíly v kvalitě života v jednotlivých ze-
mích nebo na to, jak jmenované národy více sbližovat. 

O tématu s moderátorem Václavem Moravcem diskutovali taneční 
pedagožka a choreografka Tatiana Drexler, kněz Zbigniew Czendlik, 
podnikatel a šlechtic Vladimír Lobkowicz, hokejový brankář a hoke-
jista Tomáš Fučík, spisovatel a publicista Mariusz Surosz a novinář  
Kilian Kirchgessner. 

Ve dvouhodinové diskusi se debatovalo například o vyrůstání mezi 
různými kulturami, o životu a živobytí za hranicemi především v kon-
textu s obdobím komunismu. Řeč přišla třeba i na to, jak lépe přibli-
žovat Čechům jejich sousedy, nebo na nejrůznější stereotypy, které  
o jednotlivých národech panují, včetně těch pozitivních. 

Eva Malá
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Pasování na čtenáře a prázdniny v knihovně
Během června jsme v knihovně přivítali, kromě několika dalších skupin, 
103 prvňáčků a začínajících čtenářů, které jsme pasovali do Čtenář-
ského řádu. Ale nebylo to jen tak. Děti musely prokázat, že vědí, jak 
se v knihovně chovat, jakým způsobem si mohou půjčit knížky, a pře -
devším každý uchazeč o titul rytíře čtenářství musel přečíst alespoň 
krátký úryvek z knížky. U některých dětí byla znát nervozita, ale 
všichni žáci touto zkouškou prošli, a tak mohli následně pokleknout 
před krále, který je do tohoto řádu pasoval. Museli však slíbit, že se 
budou ve vztahu ke knihám chovat jako opravdoví rytíři. Tedy, že je 
budou opatrovat jako nejvzácnější poklady, budou je mít rádi a budou 
se k nim chovat opatrně a s úctou.  

Celými prázdninami nás bude už tradičně provázet Pročtené léto. 
Projekt Mravenčí chůvy, který si klade za cíl ukázat dětským čtenářům 
svět současné literatury, pomáhá s orientací v knižní nabídce a díky 
tomu otevírá brány knižního světa všem dětem, bez výjimky.  

Naše knihovna v rámci tohoto projektu představí každý prázdni-
nový týden knížky, popřípadě hry a audioknihy, na předem dané 
téma, které si mohou registrované děti bezplatně vypůjčit a díky tomu 
zažít prázdninové dobrodružství i doma na gauči nebo pod stromem 
na zahradě.  

Od začátku července bude v knihovně také ke zhlédnutí výstava  
s názvem Dubánek a noční bouře, která vznikla společně se stejno-
jmennou knihou spisovatelky Kláry Smolíkové. Její texty budou na  
jedenácti panelech doplněny fotografiemi Petra Václavka a doprovod-
nými kresbami Martina Hanschilda. Knížku máme k dispozici k vypůj-
čení a vypráví dobrodružný příběh dubánka Borka. Pohádka začíná 
jedné bouřlivé noci, kdy se prudký vítr prožene lesem. Smršť po sobě 
zanechá popadané větve a vyvrácené stromy. Statný dub, domov du-
bových lidiček, proto pověří Borka důležitým úkolem…  

Dospělí čtenáři určitě uvítají spoustu nových knížek, a tedy i pa-
rádního letního čtení. Mimo jiné například novinku od Petera Maye, 
Haliny Pawlowské, Nory Roberts, Roberta Bryndzy nebo Julie Caplin.  

V červnu také do našeho fondu přibylo čtrnáct stolních her. Na své 
si přijdou jak děti, tak dospělí, stejně tak zkušení hráči i začátečníci.  
V neposlední řadě také stále rozšiřujeme řady audioknih, které se  
mohou na dlouhých letních cestách hodit nejen unaveným řidičům, 
ale i rodičům dětí, pro které je každá cesta dlouhá.  

Knihovna bude o prázdninách otevřená každý den v běžné pracovní 
době s výjimkou konce srpna, kdy bude probíhat revize knižního fondu. 
Z tohoto důvodu bude pro veřejnost úplně uzavřena a nebude možné 
ani vracet vypůjčené dokumenty. Všechny výpůjčky budou čtenářům 
prodlouženy do září 2024.           Katka Maryšková, knihovnice

19.–30. srpna 2024 
knihovna uzavřena z důvodu revize knihovního fondu
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Lidická vzpomínka 
 

Každý rok se v Hrádku nad Nisou před Základní školou Lidická koná 
vzpomínkový akt připomínající tragické události spojené s vyhlazením 
obce Lidice a k uctění památky obětí nacistického teroru z období 
druhé světové války.  

I letos se 10. června sešli žáci a učitelé místních základních škol 
spolu s místostarostou města Hrádek nad Nisou, panem Pavlem Far-
ským. Během ceremoniálu zazněla slova popisující neuvěřitelně kruté 
počínání nacistů i události, které následovaly. Nechyběla ani připo-
mínka toho, že války se bohužel vedou dodnes, a to i v Evropě.   

Lidice byly vyhlazeny nacistickými jednotkami 10. června 1942 jako 
odplata za atentát na zastupujícího říšského protektora Reinharda 
Heydricha, který provedli českoslovenští parašutisté koncem května 
téhož roku. Nacisté neprávem obvinili obyvatele Lidic z podpory  
odboje a rozhodli se vesnici exemplárně potrestat. V noci z 9. na  
10. června obklíčila vesnici německá policie a gestapo. 

Během několika hodin byli všichni muži starší patnácti let shromáž-
děni a zastřeleni. Ženy byly odvezeny do koncentračních táborů.  
Většinu dětí čekala smrt v plynových autech cestou do vyhlazovacího 
tábora, zbylá část byla zavlečena do Německa na převýchovu. Celkový 
počet obětí činil 340 lidí. Lidice byly následně srovnány se zemí a na-
cisté se snažili zlikvidovat všechny stopy po existenci vesnice.  

Přežila jen jediná hrušeň s ulomenou korunou, kterou nacisté pova-
žovali za uschlou. Od roku 2012 jsou z této hrušně roubovány mladé 
stromy a vysazovány na paměť Lidic v místech, kde o to mají místní 
obyvatelé zájem. Jednu takovou hrušeň naleznete i v zahradě Základní 
školy Lidická, jen pár kroků od pamětní desky na zdi školní budovy. 

Vzpomínkový akt každoročně připomíná jednu z nejtemnějších ka-
pitol české historie. Neslouží jen k uctění památky obětí, ale opakovaně 
připomíná lidické události dalším a dalším generacím, které se tak mo-
hou dozvědět o hrůzách války a důležitosti míru.            Roman Sedláček

Dne 21. června 2024 manželé Marie a Luboš Petříčkovi 
z Hrádku nad Nisou oslaví 55 let společného života. 

Ke smaragdové svatbě blahopřejeme!

Vzhůru na palubu 
 
V prvním patře hrádecké radnice se ve čtvrtek 13. června uskutečnila 
vernisáž výstavy s názvem Vzhůru na palubu, dálky volají. Téma zpra-
covali žáci 1. a 2. ročníků výtvarného oboru ZUŠ T. G. Masaryka pod 
vedením Mgr. Hany Prchlíkové. Milovníci umění si práce můžou na 
městském úřadě prohlédnout do konce prázdnin.

 
Občanům, kteří v měsíci květnu roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Jindřich Novák, Hynek Špaček, Dana Klobásová,  
            Vladislava Meldová 
80 let   Jan Sladký 
81 let   Vladimír Libnar, Květoslava Gibiserová 
84 let   Anna Pilařová, Blanka Heckelová, Marie Kresilová,  
            Zdeněk Sikáček 
85 let   Václav Bartoš 
87 let   Milan Faltus 
88 let   Ludvík Pálka 
97 let   Božena Zemanová 
 

Občanům, kteří v měsíci červnu roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Irena Hrašnová, Věra Křelinová, Petr Vinklárek 
80 let   Olga Janečková 
81 let   Věra Futerová, Zdeněk Stříhavka 
83 let   Zdeněk Nižník, Zdeňka Prchlíková 
85 let   Kamil Hrašna 
86 let   Věra Jirkovcová, Marie Papírníková, Marie Vodičková 
87 let   Ludmila Štěpánková 
88 let   Libuše Veselá 
94 let   Zdenka Dvořáková 
96 let   Jaroslava Baková 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea
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Propojujeme generace 

 
Setkávání v Senior Parku podporuje vzájemný respekt, partnerský pří-
stup, sdílení zkušeností, dovedností, a to v harmonické atmosféře, kdy 
zúčastnění mohou pocítit radost ze života a vzájemné obohacení. Uvě-
domujeme si významnost a důležitost v propojování generace dříve 
narozených a dětí.  

Pravidelně nás tedy každý měsíc navštěvují úžasné děti z MŠ Donín, 
se kterými tvoříme, hrajeme hry nebo čteme pohádky.  

Navštěvují nás ale také starší děti ze základní školy. Připravují si pro 
nás vystoupení v podobě básniček nebo písniček. Nedávno k nám  
zavítaly slečny z 9. ročníku ZŠ Lidická, které si pro nás připravily od-
poledne plné kvízů, hádanek a krásného povídání. 

Máte-li chuť se přijít podívat a třeba si prohlédnout naše bydlení, rádi 
vás se vším seznámíme.                   Gabriela Poláková, vedoucí Senior Parku
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Erasmus days

Zlatou pětku vyhráli Titáni z Rynoltic
Vyvrcholení soutěže Zlatá pětka na Grabštejně v Chotyni u Hrádku nad Nisou provázelo v úterý 25. června krásné slunečné počasí. Pre-
stižního finále se účastnilo celkem deset nejlepších týmů 5. tříd ze základních škol mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko. Na hradě své 
znalosti nejlépe zúročil tým Titáni ze ZŠ a MŠ Rynoltice. Do několikaměsíční soutěže Zlatá pětka, během které děti musely plnit různé 
úkoly v pěti online kolech, se letos přihlásilo celkem 25 skupin.

 
Na nádvoří a zahradě hradu Grabštejn bylo veselo už od brzkého 
rána. Pobíhalo tam velké množství páťáků v různobarevných tričkách, 
což připomínalo veselé mraveniště. Díky nim se dalo bezpečně poznat, 
ke které škole patří. Celkem se jich tam sešlo 65 s učitelskými dopro-
vody. Zahradu zaplnily stoly s malířskými potřebami a dřevěnými 
erby. Před slavnostním zahájením Zlaté pětky, zřejmě aby děti z hradu 
neudělaly kůlničku na dříví, měly za úkol namalovat si svůj vlastní erb. 
To je na 20 minut bezpečně zabavilo. 

Při slavnostním zahájení si první slovo vzal starosta Hrádku nad  
Nisou Pavel Farský. Kromě užitečných rad ve stylu: „Po schodech na-
horu se běhá, dolů se chodí,“ jim také připomněl, že při letošním roč-
níku se mezi sebou utkají také místostarostové se starosty. Soutěžícím 
popřál bystré hlavy a rychlé nohy. „Kdybyste potkali hodně hubeného 
a bledého chlapce, tak je to ten, kterého jsme tady loni zapomněli,“ 
dodal starosta a předal slovo místostarostovi Hrádku Jaroslavu Poláč-
kovi. Ten týmům rozdal startovací listiny a pokyny. 

Do finále Zlaté pětky se na Grabštejn probojovalo deset týmů pá-
ťáků základních škol. A to Beta tým ze ZŠ T. G. Masaryka Hrádek nad 
Nisou, Bílí pávi ze ZŠ Lidická Hrádek nad Nisou, Čtyřlístek ze ZŠ a MŠ 
Mníšek, Elka ze ZŠ a MŠ Rynoltice, Goldíci ze ZŠ Lidická Hrádek nad 
Nisou, Lovci BK ze ZŠ Bílý Kostel, Rychlí šneci ze ZŠ Chrastava, Salámci 

ze ZŠ a MŠ Chotyně, Titáni ze ZŠ a MŠ Rynoltice a Vikingové ze ZŠ Li-
dická Hrádek nad Nisou. Mimo soutěž se her účastnily další tři týmy. 

Před bránou hradu, ve sklepení, v sálech, ve věži i na zahradě děti 
čekalo celkem 15 praktických úkolů. Například u mistra zbrojíře mu-
sely pojmenovávat husitské zbraně a zastřílely si z kuše. U mistra kata 
musely poznat různé mučicí nástroje, třeba palečnici, mučicí křeslo 
nebo pranýř. U mistra pekaře pletly vánočku z kynutého těsta. Mistr 
alchymista jim rozdal deset kelímků a podle vůně nebo chuti pozná-
valy, co v nich je. Mistr havíř jim zase nechal rozpoznávat kovy, mezi 
kterými byla měď, zinek, železo a olovo.  

Podtrženo a sečteno, nejvíce bodů získal, a tedy na 1. místě v sou-
těži Zlatá pětka se umístil tým Titáni ze ZŠ a MŠ Rynoltice. Krásné  
2. místo obsadil tým Lovci BK ze ZŠ Bílý Kostel nad Nisou a na 3. místě 
stanul domácí tým Bílí pávi ze ZŠ Lidická Hrádek nad Nisou. Děti ob-
držely hodnotné ceny. Vítězové si můžou ke svému mobilnímu tele-
fonu připojit nový Bluetooth reproduktor. Finálové týmy pak dostaly 
kalkulačku. Mimo jiné ve svých taškách našly ještě fixy a spoustu slad-
kostí. Vítězní místostarostové okolních měst a obcí si z výhry odnesli 
skvělý pocit. 

Eva Malá

Na ZŠ Lidické se koncem dubna konala další velmi vydařená akce pro 
veřejnost pod názvem ERASMUS DAYS. Cílem bylo přiblížit návštěv-
níkům cizí země a život cizinců, kteří dlouhodobě bydlí v České repub -
lice. A kdo jiný by danou zemi mohl nejlépe představit než člověk, 
který toto zažívá na vlastní kůži? Podařilo se nám do školy pozvat zá-
stupce 10 zemí. Každý z nich uměl více či méně česky, tudíž pomocí 
angličtiny, němčiny a češtiny se všichni návštěvníci s nimi mohli do-
rozumět a dozvědět se zajímavosti o zemi a životě cizinců u nás. Velké 
díky patří všem rodilým mluvčím: 

Španělsko – Ivam; Rusko – Natalia; Itálie – Dascia; Peru – Yuri;  
Kyrgyzstán – Beky; USA – Cody; Austrálie – Kylen; Německo, Polsko – 
Robert; Velká Británie – Rob. 

Kromě rozhovorů si návštěvníci mohli na stanovištích prohlédnout 
řadu předmětů a fotografií z dané země, vyzkoušet si dotazník na  
tabletech a mimo to i ochutnat z každé země jedno tradiční jídlo. Třeš-
ničkou na dortu pak byl kvíz, který pro tuto akci připravil Martin Fišer, 
a pro nadšence IT techniky bylo jedno stanoviště v robotelové učebně, 
kde si návštěvníci vyzkoušeli moderní techniku výuky jazyků. 

Podle ohlasů návštěvníků byla celá akce velmi příjemná a zajímavá. 
Poděkování patří hlavně jazykářům ZŠ Lidické pod vedením Johnnyho 
Krňanského.  

Už teď se těšíme, co dalšího projekt Erasmus žákům naší školy při-
nese. 

ZŠ Lidická

197–8. číslo | červenec, srpen 2024 

www.hradek.eu



Týden po dětském dnu na Kristýně se v sobotu 8. června uskutečnila 
oslava svátku nové generace ve Václavicích. Na místním pověstném 
fotbalovém hřišti „z kopce“, které umí jindy tak dobře potrápit sou-
peře, se tentokrát proháněla téměř stovka dětí s jejich rodiči. Tradiční 
scénář, při kterém děti plnily úkoly a sbíraly body, nezklamal. Skákaly 
v pytli, házely tenisákem, střílely z luku i vzduchovky, s fotbalovým 
míčem probíhaly slalom nebo určovaly volně žijící zvířata. Pohodové 
odpoledne podtržené nádherným počasím se vydařilo. A aby toho 
nebylo málo, došlo i na ukázku policejních kynologů. Organizačně 
den připravil Osadní výbor ve Václavicích společně s místními fotba-
listy. Okrajové části města zkrátka umí samostatně připravit řadu 
prima akcí. Na protějším kopci už první srpnový víkend zájemce čeká 
Uhelňácký mlž v režii Osadního výboru v Uhelné.  

Roman Sedláček

V Hrádku nad Nisou znovu spojili své síly policejní preventista nad-
praporčík Libor Barták a místní sportovní legenda Marian Tůma, aby 
společně pokračovali v prevenci proti šikaně na základních školách. 

Projekt Dny bez šikany pokračuje i letos, kdy se zatím představil  
v Loučné a Doníně. 

Akce je iniciativou Mariana Tůmy, vedoucího sportovního klubu  
Bicom Fight Centrum (BFC) Hrádek nad Nisou, zaměřeného na kick-
box. Cílem projektu je seznámit žáky i jejich učitele s modelovými  
situacemi šikany, naučit je, jak se bránit a jak správně a přiměřeně  
reagovat. 

Akce na školách propojila policejní přednášku zaměřenou na roz-
poznání, prevenci a důsledky šikany s atraktivními ukázkami sebe-
obrany v podání Marianových žákovských svěřenců ze sportovního 
klubu. Přítomné děti pak měly možnost vyzkoušet si různé především 
únikové techniky přímo na palubovce. Učily se, jak se ubránit fyzic-
kému napadení a účinně odvrátit útok agresora. To většinu přítom-
ných velmi zaujalo. Děti se pak zapojily do nácviku základů sebe-
obrany s plným nasazením. 

Dny bez šikany jsou bezesporu smysluplným projektem, který  
aktuální a velice vážné téma dokáže prezentovat pro děti přitažlivou 
formou.              

 Roman Sedláček

V Hrádku pokračoval projekt Dny bez šikany

Dětský den ve Václavicích se povedl

V obřadní síni ocenili nejlepší žáky

20

Do hrádecké obřadní síně ve středu 26. června zavítali nejlepší žáci 
ze ZŠ Lidická, ZŠ T. G. Masaryka, ZŠ Donín a ZŠ Loučná. Doprovázeli 
je jejich učitelé, rodiče i prarodiče. Slavnostního aktu a předání oce-
nění se zúčastnili starosta města Pavel Farský a místostarosta Jaroslav 
Poláček. Nejlepším žákům poblahopřáli a předali hodnotný dar, šek 
na 1000 korun. Za bankovku jej můžou směnit na podatelně měst-
ského úřadu.  

ZŠ Lidická vybrala žáky: Davida Neumanna, Barboru Sokolíčkovou, 
Jiřího Kaprase, Terezu Skružnou, Matěje Ježka, Amálii Bérešovou, Lucii 
Nechvílovou a Tomáše Lutonského. 

ZŠ a ZUŠ TGM vybrala žáky: Janu Hniličkovou, Zdeňka Tůmu, Le 
Phuong Mai (Bellu), Markétu Novotnou, Karolínu Pasekovou, Karo-
línu Benešovou, Danielu Bouchalovou a Adama Herbergera. 

ZŠ Donín vybrala žáky: Elišku Hanikovou, Johanku Štruplovou, 
Magdalenu Prchlíkovou, Františka Holečka a Vasyla Shevielieva. 

ZŠ a MŠ Loučná vybrala žáky: Valentynu Sapehu, Pavla Svobodu  
a Ondřeje ILLa.  

Eva Malá
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Prodám starší německý traktor  

značky FENDT DIESEL ROSS F 15/20 

Volat prosím na tel. 721 626 220

Prodám dvoukolový výsuvný hasičský  
žebřík typ: ZD – 12 a DZ – 18 

Volat prosím na tel. 721 626 220

Hrádek nad Nisou se stal součástí  
Mírového běhu
Starosta Hrádku nad Nisou Pavel Farský se ve středu 13. června společně s dalšími mladými běžci zúčastnil štafety s názvem Mírový běh 
2024. Část štafety v ranních hodinách začínala v Hrádku nad Nisou. Startovala u Lidového domu v Žitavské ulici a běžci si hořící pochodeň 
předávali až k památníku na Trojzemí. Štafeta se pak přemístila do Varnsdorfu, Šluknova, Rožan a běželo se až na hraniční přechod  
s Německem. 

 
Celkem 700kilometrový Mírový běh 2024 v Česku začal 27. května na 
slovenské hranici v Beskydech. Vedl přes Moravu do východních Čech, 
přes Polsko do Šluknova, kde 13. června překročil hranici s Německem. 
Tato trasa je součástí evropského Peace Runu, který zahájil 6. března 
papež František ve Vatikánu. Trvat bude celkem osm měsíců a vede 
přes většinu evropských zemí. V říjnu končí v Maďarsku.  

Peace Run je štafetový běh s hořící pochodní, který proběhl už přes 
více než 150 zemí světa. Tato sportovní a společenská událost se koná 
od roku 1987 a slavnostně se zahajuje před budovou OSN v New 
Yorku. Odtud mezinárodní tým běžců přináší planoucí pochodeň 

míru na všechny kontinenty. Tímto způsobem si každoročně předá 
pochodeň z ruky do ruky přes milion lidí. Hlavní myšlenkou a jediným 
cílem tohoto projektu je posilovat atmosféru dobré vůle, přátelství  
a porozumění mezi lidmi a národy bez ohledu na politickou, kulturní, 
náboženskou nebo etnickou příslušnost. 

Peace Run založil atlet, filozof a umělec Sri Chinmoy (1931–2007). 
Mírovou pochodeň pozvedli například Václav Havel, Petr Pavel,  
Michail Gorbačov, Nelson Mandela, Matka Tereza, papež František, 
Carl Lewis, Emil Zátopek, Dana Zátopková, Martina Navrátilová, Pavel 
Šporcl a další významné osobnosti. 

Eva Malá
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Archeologický výzkum vnější hradby v prostoru bylinkové zahrady na Grabštejně pomůže při její obnově. Nálezy dokládají zručnost teh-
dejších stavitelů. V pátek 7. června se návštěvníkům ve večerních hodinách v rámci Noci kostelů zpřístupnila hradní kaple. Od soboty  
8. června můžou navštívit i nově zpřístupněný prohlídkový okruh s názvem Grabštejnské poklady, který se zaměří na nejstarší historii 
hradu.

 
V průběhu dubna proběhl na hradě Grabštejn zjišťovací archeo-
logický výzkum vnější hradby na jižním předpolí. Cílem bylo zajistit 
podklady k předprojektové přípravě opravy havárie ohradního zdiva. 
„O tom, jak přínosné jsou archeologické nálezy a co všechno díky nim 
o životě na hradě víme, svědčí i rozšíření archeologické expozice na 
doplňkovém prohlídkovém okruhu Grabštejnské poklady. Ten se  
veřejnosti zpřístupnil v sobotu 8. června a návštěvníci si prohlédli 
sklepní prostory, kapli svaté Barbory nebo se mohli rozhlédnout  
z hradní věže,“ říká tisková mluvčí NPÚ ÚPS na Sychrově Lucie Bidla-
sová. Doplněná archeologická expozice bude součástí okruhu od  
13. července. 

Předmětem archeologického výzkumu se stala část parkánové 
hradby na jižním svahu, která byla po roce 1655 pobořena. Na torzu 
staré hradby v průběhu 19. století tehdejší řemeslníci vybudovali 
ohradní zeď pro deputátní zahrady vrchnostenských úředníků. Horní 
partie ohradní zdi se nachází v havarijním stavu, stejně tak i větší část 
nadzemních partií starého opevnění, na kterých je mladší zdivo zalo-
žené. Předmětem výzkumu se stalo zjištění míry a stavu dochování 
původních hradeb z 16. století a jejich návaznost na destruovanou 
zídku oplocení z 19. století.  

Archeologický výzkum pod vedením Mgr. Renaty Tišerové z Národ-
ního památkového ústavu (NPÚ), územního odborného pracoviště  
v Liberci, proběhl na dvou místech, a to vždy sondáží na vnitřním  
i vnějším líci hradby. Archeologové zjistili, že hradba o šíři bezmála 
dvou metrů je založená hluboko pod současnou úrovní terénu. Na 
vnější straně nad příkopem se jednalo o základovou partii s rozšíře-
ným předzákladem v hloubce dvou a půl metru. Na vnitřní straně 
bylo základové zdivo taktéž s rozšířeným předzákladem uložené  
v hloubce tří metrů, avšak vzhledem ke svažitosti terénu se základové 
partie hradby na vnější i vnitřní straně liší výškou svého založení při-
bližně o dva metry. Na destruované koruně starší hradby se nachází 
přizděná mladší ohradní zídka zesílená několika pilíři pro břevna 
plotu, jejíž šíře dosahuje maximálně půl metru. Oproti pevnému  
a masivnímu zdivu hradby byla ohradní zídka z 19. století vyzděna  
ledabyle z převážně nasucho skládaných kamenů, což zejména způ-
sobilo její špatný technický stav. 
„Kromě samotného zdiva bylo součástí výzkumu i podrobné studium 
uloženin nacházejících se v bezprostřední blízkosti tělesa hradby  

i v jejím základovém vkopu. Na místě jsme objevili množství movitých 
archeologických nálezů v podobě keramických nebo kovových arte-
faktů dokládajících tehdejší tvary kuchyňských nádob, podobu  
kamnových kachlů nebo typy stavebního kování. Výsledky výzkumu 
jsme na místě podrobně zdokumentovali a pomocí nejmodernějších 
metod převedli do virtuálního prostoru přesným 3D skenováním.  
Výsledky archeologické sondáže, díky níž došlo k poznání stavebního 
vývoje a mnoha důležitých konstrukčních detailů, tak poslouží coby 
přesný podklad k vytvoření projektové dokumentace ke zdárnému 
uchopení akce obnovy a statického zajištění torzálního zdiva. Archeo-
logické nálezy pak budou předmětem dalšího odborného zpracování 
a konzervování, aby mohly být později součástí archeologické expo-
zice na Grabštejně,“ vysvětluje Renata Tišerová. 
„Opěrná zeď na bylinkové zahrádce před jižním průčelím hradu je 
dlouhodobě ve špatném technickém stavu. Správa hradu plánuje její 
kompletní opravu, která zahrnuje nejen zajištění statiky starého zdiva, 
ale také obnovu nadzemních mladších částí do podoby v 19. století. 
Archeologickým průzkumem byla dokončena předprojektová pří-
prava, následovat bude projektování. Na projektu se začne pracovat 
ještě letos. Po dokončení stavební obnovy bude následovat i revitali-
zace celého prostoru, výsadba nové zeleně, umístění zahradního mo-
biliáře a vznikne tak prostor pro odpočinek návštěvníků i místních 
obyvatel,“ doplňuje kastelánka hradu Věra Ozogánová. 

Podrobné informace k archeologickým výzkumům a fotografie na-
lezených artefaktů jsou umístěny na webu hradu: https://www.hrad-
grabstejn.cz/cs/o-hradu/archeologicke-vyzkumy-na-hrade.  

Lucie Bidlasová, tisková mluvčí NPÚ ÚPS na Sychrově 
Eva Malá

Sběratel s více něž 30letou praxí  

koupí a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho druhu. 

Např.: obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán  
a další starožitnosti. 

Platím vždy hotově na místě. Nejlepší ceny od sběratele! 

Telefon: 732 961 266

Grabštejn návštěvníkům ukáže své poklady
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„Jsem hrdý na partu kluků, která po smutných dnech přinesla do na-
šeho města zase trochu společné radosti a štěstí,“ řekl za FK Slovan 
Hrádek nad Nisou 1910 Pavel Nývlt. „Za tímto historickým úspěchem 
stojí několikaletá práce nejen této party, ale i lidí v celém našem klubu 
a městě.“ 

Po loňském 2. místě naše mužstvo ještě vylepšilo svoje výkony  
a skvělou sezónu završilo titulové vítězství v derby. „Celý klub byl  
v napětí, protože se do posledního kola na dálku bojovalo s FC Pěnčín. 
Kdybychom remízovali nebo prohráli, tak jsme o to celé přišli. To,  
že se nám podařilo udělat ten poslední krok doma před početnou 
návštěvou, je pro nás taková sladká třešnička na dortu.“ 

Postup v soutěži znamená pro fotbalový klub mnohem větší zátěž, 
časovou i finanční. „Je to mezikrajská soutěž, jezdí se hodně do vý-
chodních Čech, kde je spousta dobrých týmů,“ popisuje Pavel Nývlt. 
„Bude to velká změna, dlouho se kvůli postupu váhalo, ale nakonec 
jsme si řekli, že tu výzvu s pokorou přijmeme a zkusíme to. Samotní 
hráči si přesun do divize odsouhlasili v týmové anketě, tak chci věřit, 
že svoje slovo všichni dodrží a udělají maximum, aby důstojně repre-
zentovali klub i město,“ doplnil Pavel Nývlt.  

FK Slovan bude však muset tým o několik hráčů doplnit. „Osobně 
mě moc mrzí, že nás opouští odchovanec Radim Černický. Dostal na-
bídku od konkurenčního týmu z Velkých Hamrů, kterému nemůžeme 
konkurovat. Další hráčem je Petr Soukeník, který nás opouští z rodin-
ných důvodů. Zbytek kádru by měl zůstat pohromadě. Novou tváří 
bude Jakub Adamec z Frýdlantu, Vojta Beníček a o dalších dvou jmé-
nech se ještě vedou jednání. Věříme i ve výpomoc hráčů širšího kádru 
libereckého B mužstva, popřípadě dorostu.“ 

Fotbalový stadion v Hrádku neslavil pouze zisk titulu a postup do 
divize. Po slavnostním výkopu byl slavnostně odhalen obraz nedáv -
no zesnulého hrádeckého starosty Josefa Horinky, který byl v letech 
1994–2018 předsedou klubu. „Byl to právě on, kdo se zasloužil o sou-
časnou podobu stadionu a celého areálu. Pepovi tak ani teď neunikne 
žádný domácí zápas jeho milovaného klubu,“ dodal hejtman Liberec-
kého kraje a radní Hrádku nad Nisou Martin Půta. 

Za vznikem takzvaného muralu stojí liberecký sprejer a tatér David 
Lejsek. Josef Horinka tak na hrádecké fotbalisty bude i dál dohlížet  
zpod střechy tribuny. Dílo umělce si každý řidič může prohlédnout 
například i na silničním mostě u křižovatky Švermova a Žitavská v Li-
berci, kde zvěčnil Jacka Nicholsona z legendárního filmu Osvícení. „To 
byl nápad našeho předsedy Ondřeje Holečka, kterému se podařilo 
prostřednictvím sociální sítě Instagram zkontaktovat Davida Lejska. 
Když mu vylíčil naši situaci a celý kontext, tak si ochotně udělal prostor 
ve svém nabitém programu a během čtyř dnů nám tady Pepu navždy 
zvěčnil.  Chtěl bych mu znovu i touto cestou poděkovat, protože díky 
tomu máme jedinečnou památku na člověka, který pro město i náš 
klub tolik znamenal.“ 
      „Na závěr bych rád poděkoval za podporu městu Hrádek nad Ni-
sou, sponzorům, permanentkářům a všem členům a přátelům našeho 
klubu podílejícím se na organizaci víkendové akce,“ dodal na závěr 
Pavel Nývlt. 

Eva Malá

FK Slovan Hrádek nad Nisou získal titul  
v Krajském přeboru Libereckého kraje 
a poprvé postoupil do divize
V sobotu 15. 6. 2024 přivítal domácí FK Slovan Hrádek nad Nisou 1910 mužstvo ze sousední Chrastavy. Díky vítězství 3:1 poprvé  
ve své historii získal titul v Krajském přeboru Libereckého kraje a postoupil do divize. Důležitý zápas navštívila zhruba tisícovka lidí.  
Slavnostního výkopu se ujali nový starosta Hrádku nad Nisou Pavel Farský a starosta Chrastavy Michael Canov.
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Olympiáda mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko se po roce opět vrá-
tila do Hrádku nad Nisou, konkrétně do rekreačního areálu Kristýna, 
který znovu poskytl prostor pro bezpečné uspořádání tohoto skvělého 
projektu.  

Domu dětí a mládeže DRAK bylo pořadatelství přiděleno i v roce 
2023, a tak se příliš nečekalo, že by se místo konání po roce opakovalo. 
Vlivem okolností to byla ale jediná možnost, jak akci uspořádat, aniž 
by byla pro tento rok zrušena. Letos byla pravidla upravena tak, aby 
zejména menší školy mohly sestavit více týmů. Soutěžit tak na Kris-
týnu dorazila pětičlenná družstva, ve kterých byl zastoupen vždy  
jeden závodník od 1. do 5. ročníku. Také proto byly disciplíny zvoleny 
tak, aby je zvládli i ti nejmladší účastníci. A v čem se po slavnostním 
nástupu a zapálení olympijského ohně soutěžilo? Bylo přichystáno  
6 disciplín, jejichž rozhodčími byli žáci ZŠ a ZUŠ T. G. M. Hrádek nad 
Nisou: koloběžky, štafetový běh, lukostřelba, frisbee, hod oštěpem  
a střelba na koš. Různorodé aktivity účastníky pěkně potrápily, ale 
díky fandění vedoucích výprav i zástupců jejich měst a obcí to šlo  
o kousek snáz. 

Po zhruba dvou hodinách utichl ruch na stanovištích a všichni se 
přesunuli k připravenému občerstvení, zatímco pořadatelé počítali 
výsledky. I zde sice platilo coubertinovské olympijské heslo, že není 
potřeba zvítězit, ale zúčastnit se, všichni byli napjatí, jak se všech  
19 týmů čítajících 95 závodníků poskládá do výsledkové listiny. Slav-
nostní zakončení olympiády mělo všechny atributy vrcholné akce – 

pódium, stupně vítězů i hudbu, která po vyhlášení vítěze hrála neod-
myslitelné We Are The Champions.  

Děkujeme všem, kteří se zasloužili o hladký průběh akce a také  
Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko, že podporuje akce pro žáky škol 
z mikroregionu. 
Celkové pořadí: 

1 ZŠ a MŠ Mníšek  
2 ZŠ Bílý Kostel n. Nisou 2 
3 ZŠ Chrastava 2 
4 ZŠ Lidická, Hrádek n. Nisou 
5 ZŠ Donín, Hrádek n. Nisou 2 
6 ZŠ a MŠ Nová Ves u Chrastavy 
7 ZŠ Chrastava 1 
8 ZŠ Bílý Kostel n. Nisou 1 
9 ZŠ Donín, Hrádek n. Nisou 1 
10 ZŠ a MŠ Chotyně 1 
11 ZŠ a ZUŠ T. G. Masaryka Hrádek n. N. 3 
12 ZŠ a MŠ Rynoltice 1 
13 ZŠ Donín, Hrádek n. Nisou 3 
14 ZŠ a MŠ Rynoltice 2 
15 ZŠ a MŠ Chotyně 3 
16 ZŠ a A ZUŠ T. G. Masaryka Hrádek n. N. 1 
17 ZŠ a ZUŠ T. G. Masaryka Hrádek n. N. 2 
18 ZŠ a MŠ Chotyně 2 
19 ZŠ a MŠ Loučná, Hrádek n. Nisou 

Foto a text: Stanislav Dvořan, DDM Drak

V neděli 21. dubna 2024 proběhl na Výstavišti v Lysé nad Labem pre-
stižní kulturistický závod Extrifit Cup 2024. Těchto závodů se zúčastnil 
i Pavel Staso, dlouholetý člen SKK Kulturistika Hrádek nad Nisou. Po 
dlouhé a náročné přípravě obsadil Pavel krásné první místo v kategorii 
kulturistika juniorů. Pavel ještě zkusil kategorii dospělých do 80 kg, 
kde se umístil na perfektním 5. místě a celkově v kategorii absolutní 
vítěz byl Pavel na 4. místě. Pro Pavla to byla vůbec první zkušenost  
s profesionálním závoděním. V březnu se ještě konalo Mistrovství Čech 
dorostu a juniorů v Kutné Hoře, kde obsadil Jakub Hečko 13. místo.  
Pavlovi a Kubovi gratulujeme za perfektní a příkladnou reprezentaci 
klubu a města Hrádku nad Nisou. 

Dominik Zamrzla,  
předseda SKK Hrádek nad Nisou, z. s.
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Olympiáda na Kristýně mikroregionu  
Hrádecko-Chrastavsko 2024

Extrifit Cup 2024

Pavel Staso mezi závodníky uprostřed, foto: Jakub Homolka

24 ze společnosti 

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Regionální kolo  
v atletice 
 
Regionální kolo v atletice se konalo v úterý 28. května na hřišti  
u ZŠ Broumovská v Liberci. I přes nepřízeň počasí se zúčastnilo celkem 
54 dětí z Loko I, Rochlic, Harcova, Vratislavic a z Hrádku nad Nisou. 
Závodilo se v běhu na 50 m, 60 m, na okruhu 400 m, ve skoku dale-
kém, hodu kriketovým míčkem a hodu granátem. Každý účastník ob-
držel sladkost a první tři ještě diplom a medaili.  
— St. žactvo IV (2010–2009): 3. místo Kačka Vinklárková, Tomáš  

Johne. 
Lída Robová

Medvědí stezka 2024 
 

Celorepubliková soutěž Medvědí stezka se konala od 14. do 16. června 
v malebném prostředí středních Čech, poblíž Kamýku nad Vltavou. 
Do rekreačního střediska Star Line Hrachov dorazilo v pátek postupně 
devět krajských výprav s nominovanými závodníky, a to moravskoslez-
ská, královéhradecká, Vysočina, plzeňská, liberecká, středočeská,  
zlínská, jihomoravská a olomoucká.   

V sobotu účastníci závodili nejenom v hlavní soutěži (125 dvou-
členných hlídek), ale také v nočním orientačním běhu (52 dvou až 
tříčlenných hlídek). Po celý víkend probíhaly další pohybové aktivity 
jako doplňkový program: volejbal, fotbal, ringo, frisbee, lidský fotbal, 
minigolf a výlety po okolí. 

V nedělním dopoledni ve slavnostním duchu a prostředí byli při 
závěrečném ceremoniálu vyhlášeni nejlepší závodníci v Medvědí 
stezce a nočním orientačním běhu. Účastníci si odnesli kromě medailí 
a hlavních cen malou pozornost.  

Liberecký kraj vybojoval čtyři medaile. Z toho do Hrádku putovalo 
stříbro ve starších žácích IV (2009–2010): Marek Vávro + Tonda Feix  
a bronz v mladších žákyních II (2013–2014) Emilka Strnadová + Sofie 
Hornová. Velkou pochvalu zaslouží všichni závodníci do jednoho, pro-
tože motto Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se je v dnešní době  
nedostatečného pohybu dětí a mládeže více než jedinečné. 

 

Krajské kolo 
 
Krajské kolo v Medvědí stezce se konalo ve dnech 24.–26. 5. v Dok-
sech v Poslově Mlýně. 

Krajského kola se zúčastnilo celkem 116 dětí a 29 vedoucích. Pro 
mladší děti byla trasa kratší, pro ty starší pak delší s živými i hluchými 
kontrolami. Startovalo se po obědě. V pátek i v sobotu večer proběhla 
noční hra a posezení u táboráku s pečením buřtů. V neděli dopoledne 
se vyhlásily výsledky. První tři hlídky v každé kategorii obdržely medaili, 
diplom a propagační materiál z Libereckého kraje. Vybojovali jsme 
osm medailí. 
— Ml. žákyně I (2015 a mladší) 1. Barča Hochmanová + Karolína Zůč-

ková 
— Ml. žactvo II (2014–2013) 1. Kristýna Paseková + Ema Řeháčková, 

Matyáš Rob + Viktor Pavlík, 2. Jéňa Sedmidubský + Vít Malina 
— St. žactvo IV (2010–2009) 1. Tonda Feix + Marek Vávro, 3. Tomáš 

Johne + Andrea Šulcová 
— Dorost (2008–2006) 1. Šárka Čížová + Adéla Šrajbrová, 2. Petr Feix 

+ Lukáš Hojsák 
Lída Robová
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Lužická padesátka: Pokořili jsme rekord! 

ZŠ Donín se přihlásila do fotbalového turnaje 
McDonald’s Cup 

26

Už 53. ročník turistického pochodu Lužická padesátka je úspěšně za 
námi. Počasí přálo celý den, což přispělo k tak hojné účasti a pokoření 
rekordu z roku 1981, kdy tenkrát přišlo 1896 turistů. Letošní ročník 
bylo registrováno 2011 účastníků, desítky kočárků a pejsků. Těch letos 
bylo opravdu hodně, že nám to hned vnuklo nápad na speciální re-
gistraci pro pejsky, abychom měli přehled, kolik se jich účastní.  

 
Tak jako každý rok jsme připravili 5 tras: 50 km, 35 km, 25 km,  

15 km a 8 km, které obohatil pohádkový les pro nejmenší účastníky. 
Trasy plánujeme a trasujeme několik měsíců dopředu, kdy se snažíme 
turistům ukázat nová místa našich Lužických hor. Letos jsme zkusili  
i nové značení, které si všichni velmi pochvalovali. Turisté k nám jezdí 
ze všech koutů Česka, pak také z Polska a Německa, a dokonce k nám 
jezdí i jeden Mexičan. I když se jedná o turistický pochod, účastníci si 

mohou naše trasy zaběhnout, což motivuje čím dál větší počet lidí. 
Nejrychlejší chodce nebo běžce z každé trasy odměňujeme věcnými 
dary od našich partnerů, pamětní plaketou a diplomem.  

Letošní měřený start pro chodce i běžce v 6.00 hodin odstartoval 
hejtman Libereckého kraje Martin Půta. I s rodinou se pak zúčastnil 
8km trasy. Tento moment je pro nás vždy hodně silný a máme husí 
kůži. Na trasách byly celkem čtyři kontroly s občerstvením, tzv. občer-
stvovačky. Účastníci měli k dispozici vodu, iontový nápoj, ovoce, 
sladké na energii, slané, tradiční škvarkovou pomazánku a nejoblíbe-
nější byla kontrola u hasičů z Dolního Sedla, kteří nabídli i zelňačku. 
U studánky pak měli menší ochutnávku z další námi pořádané akce, 
Pivní ho pochodu. 

V cíli byl pro každého připravený tradiční buřtík, který si účastníci 
upekli na ohni. Děti od společnosti Drylock dostaly sladké balíčky za 
splnění úkolů v pohádkovém lese, mohly si vyrobit dva výrobky v díl-
ničkách a v neposlední řadě na ně čekal nejen skákací hrad, ale taky 
oblíbený doprovodný program DJ Roury. Celým dnem provázel mo-
derátor Jan Polma společně s DJ Rourou a myslím, že byli skvělá 
dvojka! 

Náš tým byl při letošním ročníku oproti minulému značně osla-
bený, a i přesto jsme tak velkou akci zvládli skvěle, za což všem patří 
velké poděkování. Této akci věnovali opravdu mnoho svého volného 
času, někdy i na úkor rodiny. Děláme to ale moc rádi a ta krásná 
zpětná vazba je pro nás hnacím motorem. Všem, kteří nás v letošním 
roce podpořili, děkujeme. Bez vás by to nešlo! Děkujeme také našemu 
městu Hrádek nad Nisou za každoroční podporu, areálu Kristýna za 
zázemí, Libereckému kraji a hejtmanovi za podporu, společnosti Dry-
lock za balíčky pro děti, všem novým i stálým partnerům, hasičům 
Dolní Sedlo, přátelům a všem, kteří se podílejí na Lužické 50. Budeme 
se na všechny opět těšit 3. května 2025! 

Jana Nývltová,  
Klub českých turistů

Dne 22. dubna 2024 jsme hráli nejdříve v kategorii B (4.–5. třídy)  
základní kolo se ZŠ Lidická a ZŠ Chrastava. Naše fotbalová sestava byla 
Richard Holeček, Lukáš Vorasický, Magdaléna Prchlíková, Vojtěch  
Radek Mokrý, Oliwier Wrzesinski, Petr Šedina, Tadeáš Hlava (všichni 
z 5. třídy) a Kryštof Raich (ze 4. třídy). ZŠ Lidickou jsme porazili s vel-
kým náskokem, avšak ZŠ Chrastava nám dala docela na frak. Do dal-
šího kola jsme bohužel nepostoupili. Skončili jsme na 2. místě, ale zku-
šenost to byla dobrá. Děti si zahrály parádní dva fotbalové zápasy  
v duchu fair play.  

Poté jsme hráli dne 2. května 2024 základní kolo v kategorii M 
(1.–5. třída) se ZŠ Žibřidice, ZŠ Dlouhý Most a ZŠ Chotyně. Náš tým 
byl složený z hráčů Jaroslav Tlustý, Adam Farský (5. třída), Arno Teu-
ber, František Holeček (4. třída), Václav Pospíšil, Ivan Cherepin,  
Danylo Vezovyk (3. třída), Miroslav Novotný (2. třída), Oliver Olša  
a Jakub Peuker (1. třída). Zápasy to byly napínavé, i když jsme ZŠ Ži-
břidice porazili 4:1, se ZŠ Dlouhý Most jsme prohráli 0:2 a nakonec  
i na závěr se ZŠ Chotyně 1:3. Kluci bojovali statečně do posledních 
sil. A umístili jsme se na krásném 3. místě, radost byla veliká.  

I když jsme dále nepostoupili, jsme vděční, že jsme si mohli zahrát 
a zúčastnit se. Děti se s velkým nasazením účastnily tréninků a do zá-
pasů daly opravdu maximum. Těšíme se na příští rok, i když letošní 

páťáci už s námi nebudou. Tímto chceme moc poděkovat za podporu 
a spolupráci panu Davidovi Holečkovi, který vede u nás v Hrádku FK 
Slovan. Pan Holeček se účastnil tréninků i jednotlivých turnajů.  

Michaela Kolcová, ZŠ Donín
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Klub českých turistů Hrádek nad Nisou v sobotu 8. června uspořádal 
druhý ročník Pivního pochodu. Tomu předcházely roční přípravy  
a nespočet schůzí a jednání. Měsíc před pochodem byl velice inten-
zivní a ve znamení plánování těch nejmenších detailů. Upravovali 
jsme například trasy v okolí Grabštejna, kde dobrovolníci z Klubu čes-
kých turistů obnovili starou zarostlou nepoužívanou stezku. Původ-
ním záměrem Míry Hrehy, který trasu vymyslel, bylo, že trasa povede 
kolem bývalého zámeckého pivovaru na Grabštejně, kde se bude točit 
pivo uvařené podle původní receptury tohoto pivovaru. Bohužel se 
členům po intenzivním pátrání po regionálních archivech nepodařilo 
tuto recepturu získat. Ale o trase bylo rozhodnuto, měřila necelých 
13 km a vedla zajímavými místy v okolí Hrádku.  

Pivní pochod letos startoval z Hasičské louky, kde se již hodinu 
před oficiálním začátkem začali shromažďovat první natěšenci. Orga-
nizátoři se proto rozhodli účastníky vypustit už o půl hodiny dříve, než 
byl původně plánovaný start. Na startu se čepovalo pivo z varnsdorf-
ského pivovaru Kocour. Na startu si účastníci mohli nechat namalovat 
malou pivní ozdůbku na obličej nebo se vyfotit u nového pivního fo-
torámečku. Dále se pokračovalo na zahradu u Lidového domu, kde 
se čepovalo druhé pivo, tentokrát z pivovaru Lípák z České Lípy. Třetí 
pivní zastávka se nacházela uprostřed Cihelny, na krásném místě mezi 
rybníčky. Tam se čepovalo Lomnické pivo za zvukového doprovodu 
pana flašinetáře. Následovalo zastavení u Grabštejnského rybníka, 
kde se točilo pivo Falkenštejn z Krásné Lípy. Na této zastávce si mohli 
účastníci pochodu opéct buřt či ochutnat chléb s domácím sádlem. 
Překvapením byl karikaturista, který na památku maloval účastníky 
pochodu. Další zastávka vedla na Bubny, kde hasiči z Dolního Sedla 

čepovali pivo Garp z Bakova nad Jizerou. Kdo chtěl, mohl si zazávodit 
v hasičských dovednostech. Následovalo zastavení u Rybářského domu, 
kde měli účastníci pochodu jedinečnou příležitost ochutnat pivo  
z Měšťanského pivovaru Turnov. Poslední zastávka vedla do mokřad-
ního biotopu v Loučné, kde se čepovalo pivo Primátor ze dřevěného 
sudu uprostřed mokřadů. Cíl byl opět na Hasičské louce, kde se hla-
sovalo o nejlepší pivo letošního ročníku. První místo obsadil pivovar 
Kocour, na druhém místě se umístil pivovar Falkenštejn a třetí místo 
získal pivovar Primátor.  

Organizátoři nejlepší masky a kostýmy ocenili hodnotnými cenami. 
Nechyběli ani členové ze spolku historického vojenství z Liberce. Kdo 
chtěl, mohl si zasoutěžit o krásné pivní ceny, například v kategorii hod 
sudem, pivní pohotovost, pivní jeřáb a v mnohých dalších.   

Celý pochod pro nás nafotil fotograf Matyáš Gál, kterému tímto 
děkujeme a který pivní pochod okomentoval slovy: „Mně osobně se 
pochod moc líbil. Především to, jak spojil Němce, Poláky a samozřejmě 
Čechy. Stejně tak spojil muže a ženy širokého věkového spektra, děti, 
psy, kočárky, vozíky, piva, chleby, buřty a turistiku.“ 

Letošního ročníku se zúčastnilo 749 registrovaných účastníků  
z Čech, Německa a Polska plus jejich doprovod. My jsme zvědaví, kolik 
nadšenců dorazí příští rok na 3. ročník, který se bude konat v sobotu 
7. června 2025.  

Dáša Hrehová, Klub českých turistů Hrádek nad Nisou 
Autor fotografií: Matyáš Gál. 

Pivního pochodu se zúčastnilo na 750 účastníků 

Modely dálkově ovládaných historických plachetnic již popatnacté závodily na Kristýně. Zahájení soutěže proběhlo v pátek 3. května. Připravena 
byla dvě startoviště. Hlavní pro kategorie NSS-A senioři (13 modelů) a NSS-B senioři (10 modelů), vedlejší, druhé startoviště bylo připraveno pro 
modely NNS-A juniorů (4 modely) a pro modely NSS-D (3 modely). Celkově soutěžilo 30 modelů z Česka, Polska a Německa.
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V roce 1964 se poprvé setkali zástupci hrádeckého závodu Praga, a. s., 
se svými kolegy z žitavského Roburu. A nešlo jen o pracovní schůzku, 
ale i o sportovní setkání. Oba závody totiž měly volejbalové týmy mužů 
i žen. Tak začalo něco mimořádného. I přes neexistující hraniční pře-
chody, náročné politické období a jiné překážky se toto sportovní přá-
telství udrželo až do současnosti. Každý rok se členové Volejbalového 
klubu Hrádek nad Nisou a Volleyballverein Zittau 09 setkávají k přá-
telským zápasům a společnému poznávání sousedů. 
 
60 let – to už chce pořádnou oslavu! 
Letošní 60. výročí si zasloužilo zvláštní oslavu. Slavnostní víkend pro-
běhl od 31. května do 2. června 2024 a začal úžasným dětským turna-
jem v žitavské Hauptturnhalle. Pro posílení přátelství jsme vytvořili 
smíšené týmy, které si pak zahrály napínavý turnaj. 

Sobota patřila dospělým. Kvůli nepřízni počasí se sportovní dopo-
ledne přesunulo do hrádecké sokolovny, kde se kromě smíšeného  
volejbalu konalo i sportovní safari, zábavná směsice her pro všechny 
věkové kategorie. A byla to opravdu zábava. Jak bývá zvykem při ku-
latých výročích, sobotní večer se nesl ve znamení společenské části 
oslav. Práce v klubech po celý rok probíhá bez nároku na odměnu,  
a proto je důležité ocenit úsilí jednotlivých dobrovolníků. Letos jsme 
na české straně s radostí vyznamenali naši ekonomku a trenéry a tre-
nérky mládeže, kteří se o naše mladé talenty starají už od roku 2016. 
Během slavnostního večera jsme si také připomněli film natočený 
před deseti lety, který mapuje historii našeho přátelství a zachycuje 
výpovědi „otců“ tohoto výjimečného vztahu. 

 
Závěr oslav 
V posledních letech se stalo tradicí, že závěrečný den oslav věnujeme 
společnému putování v našem krásném okolí. Letos jsme zvolili 
plavbu na raftech z Hirschfelde do Marienthalu. Tento úsek hraniční 
řeky Nisy je skutečně malebný. Společný oběd v klášteře a zpáteční 
cesta byly sladkou třešničkou na dortu celého víkendu. Oslavy skon-
čily, ale naše přátelství přetrvává a doufáme, že bude pokračovat ještě 
dlouhé roky. Letos nás potěšila hojná účast dětí i mládeže. Oba kluby 

se shodly, že právě tato věková skupina by měla přátelství dál rozvíjet, 
a proto jim v budoucích letech chceme nabídnout mnoho příležitostí 
k vzájemnému poznávání. 
 
Poděkování 
Na závěr bychom rádi poděkovali všem partnerům, zejména městu 
Hrádek nad Nisou, Domu dětí a mládeže Drak, Bráně Trojzemí, panu 
Štruplovi a panu Sedláčkovi za podporu této akce. Hlavní dík patří  
Euroregionu Neiße a programu INTERREG Sasko-Česko 2021–2027, 
kteří tento výjimečný projekt financovaný z prostředků Evropské unie 
umožnili.           Jarda Jiránek, předseda klubu

60 let přátelství. 60 let volejbalu. 60 let vzájemného poznávání. A to vše přes hranice. Může něco takového trvat tak dlouho? Odpověď 
je jasná. Může!
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60 let přátelství, volejbalu a objevování  
nových přátel  
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Celé dva miliony korun jsou z toho každoročně určeny přímo pro oby-
vatele obcí Václavice a Uhelná. Jdou totiž do Fondu rozvoje Václavic 
a Uhelné, ze kterého se hradí investiční akce v těchto městských částech. 
Příkladem může být třeba aktuálně probíhající výstavba vodovodu, 
kdy bude občanům z fondu hrazena i část přípojky od hranice po-
zemku do jejich nemovitosti. Kromě těchto každoročních příspěvků 
do obecního rozpočtu Hrádku nad Nisou je větrný park také pravidel-
ným sponzorem Hrádeckých slavností. 
 
 
 
 
 
 
Výhody, které může vítr přinést: finanční příspěvky nebo komunitní 
energetika. Realizace větrných elektráren na území obcí není obecně 
podmíněna žádnými finančními příspěvky, ale zodpovědní provozo-
vatelé obvykle obcím nabízejí některé z možných finančních výhod. 
Nejčastější formou jsou přímé finanční příspěvky, které se mohou stát 
významným přínosem pro obecní rozpočet, jak bylo zmíněno výše.  

 
 
 
 
 
 

Od roku 2024 je navíc možné zakládat energetické komunity, v rámci 
kterých lze výhodněji sdílet vyrobenou elektřinu. Jejich členové pak 
elektřinu odebírají jednak z komunity, ale i nadále od svého stávajícího 
dodavatele. O detailní vyčíslení (kdo dodal kolik elektřiny komu a kdy) 
se bude starat centrální Elektroenergetické datové centrum. 

Rozšíření větrného parku Václavice 
Ve větrném parku Václavice se ročně vyrobí kolem 60 GWh elektřiny, 
což je čistá energie pro zhruba 24 tisíc domácností. Do ovzduší se díky 
tomu nedostane až 52 tisíc tun oxidu uhličitého. Provozovatel parku 
by jej nyní rád rozšířil o 3 až 6 nových věží o celkovém instalovaném 
výkonu 12 MW, které by ročně mohly vyrobit 28–35 GWh čisté ener-
gie. Umístění věží v obou uvažovaných variantách rozšíření si můžete 
prohlédnout na ilustracích níže.  Rozšíření o 6 věží počítá s větrnými 
elektrárnami obdobných rozměrů, které jsou nyní v parku instalovány. 
Rozšíření o 3 věže pracuje s elektrárnami o dvojnásobném jednotko-
vém výkonu (4 MW), které jsou vyšší a mají také větší průměr rotoru. 

Rozšíření větrného parku může obci či občanům přinést další zají-
mavé finanční benefity. Konkrétní výše i forma je ještě předmětem 
jednání, ale diskutuje se o nabídce, která by mohla být ve srovnání 
se stávajícími příspěvky lepší až o desítky procent. Vše záleží na míře 
spolupráce mezi obcí a investorem. Zatím běží k rozšíření parku pro-
ces posouzení vlivů na životní prostředí, tzv. EIA. Její výsledky by měly 
být zřejmé do konce letošního roku.

Návrhy rozšířeného větrného parku o 3 věže s výkonem 4 MW nebo o 6 věží s výkonem 2 MW.

Vítr vám může nejen rozcuchat vlasy, usušit prádlo nebo napnout plachty, ale může vám i pomoci vybudovat dětské hřiště, obecní  
vodovod nebo opravit obecní hospodu. Díky větrnému parku ve Václavicích získává Hrádek nad Nisou, pod který Václavice spadají,  
každoroční podíl z tržeb ve výši kolem 2,5 milionu korun, který do budoucna dále poroste. Od uvedení větrného parku do provozu se 
jedná již o více než 15 milionů korun, které obec od provozovatele větrného parku získala. 

Rozšíření větrného parku může přinést  
další zajímavé finanční benefity.

Hrádek nad Nisou získal z větrného parku ve 
Václavicích již více než 15 milionů korun.

Vítr vám pomáhá 
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V obřadní síni radnice přivítali 12 občánků
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